




3 اقتصادی

آخرین نرخطلا د ر ایران 

4,834,000یک مثقال طلا

1,115,900یک گرم طلای 18

آخرین نرخانواع سکه

10,900,000سکه بهار آزاد ی

10,920,000سکه امامی

5,450,000نیم سکه

2,820,000ربع  سکه

1,820,000سکه یک گرمی

قیمت   نمایندگینام خود رو

 36,800,000 206 تیپ 5

EF7 43,000,000  دنا با موتور 

GLX 405 28,600,000 پژو 

SLX 405 30,600,000 پژو 

ELX 39,700,000 پژو پارس 

 35,300,000 پژو پارس سال

E2 90 38,000,000 تند ر 

LX 33,000,000 رانا 

TU5 33,300,000رانا 

 30,100,000 سمند LX سال

EF7 29,900,000 سمند 

ELX 36,100,000 سورن 

قیمت  نمایندگینام خود رو

300 z 52,000,000 زوتی 

EX151 17,420,000سایپا کارا

 20,600,000 سایپا 111

SE 132 20,200,000 سایپا 

SE 141 18,500,000 سایپا 

 20,100,000 سایپا 131



قیمت   نمایندگینام خود رو

315 MVM 40,500,000 

 MVM 46,000,000 550 دنده ای

X33 62,000,000 تیگو 

کارت سوخت 9 ساله چه گرهی از اقتصاد باز کرد؟
طرح  بنزین تک نرخی، با پایان سهمیه بندی سوخت از سال گذشته رسما اجرا شد،اما مابه 
التفاوتی که دولت بابت تامین بنزین برای بازار داخلی می پردازد،با توجه به شرایط مالی دولت 
رقم سنگینی است.اگرچه براساس قانون هدفمند کردن یارانه ها دولت می بایست قیمت 
بنزین و حامل های انرژی را به صورت پلکانی هر سال افزایش می داد تا به رقم فوب خلیج 
فارس برسد،اما این اتفاق عملا در سالهای گذشته نیفتاد.حالا در بودجه سال 95 دولت قدص 
داشت این طرح را اجرا کند اما آنچه مجلس مصوب کرد،دامن زدن بر بنزین چند نرخی بود 
که البته از دستور کار مجلس خارج شد. این روزها لایجه اصلاحیه بودجه برای دومین بار 
در راه مجلس است؛ وزارت نفت پیش از این اعلام کرده  که در صورت الزام به تعیین سقف 
برای مصرف بنزین، سقف اولیه را تا جایی در نظر خواهد گرفت که نیاز مصرف کنندگان 
تامین شود.اما هنوز مشخص نیست که سقف مورد نظر چقدر است. کارشناسان می گویند، 
قیمت سوخت در ایران اگرچه به علت افت جهانی قیمت نفت همراه شده است، اما هنوز 
قیمت سوخت در اکثر کشورهایی که در همسایگی ما قرار دارند، بین 2 تا 5 برابر بیشتر 
قیمت داخلی ما است، بنابراین قاچاق سوخت همچنان به صرفه به نظر می رسد.به طور 
مثال هر لیتر بنزین در ترکیه 5 هزار تومان و در عراق 2200 تومان و در افغانستان 2600 
تومان است. عددهایی که درباره قاچاق بنزین مطرح می شود،متفاوت است؛ براساس آمار در 
سال 94 قاچاق بنزین 8 میلیون لیتردر روز است که در مقایسه با مصرف 96 میلیون لیتر 
روزانه اگرچه عدد قابل ملاحظه ای نیست اما سرمایه ای است که از کشور می رود و نصیب 

قاچاقچی ها می شود.
کارتی برای همه فصول

کارت سوخت کارایی خود را از دست داده است؟ این سئوالی است که شاید پاسخ آن 
برای کسانی که به جایگاههای بنزین مراجعه می کنند،پاسخ مثبتی داشته باشد.اما در عین 
حال حذف آن منتقدان سرسختی دارد. کارت سوخت قرار بود که جلوی قاچاق این فراورده 
را بگیرد،اما با چند نرخی شدن بنزین این اتفاق عملا نیفتاد.حالا جایگاه داران این کارت را 
ناکارآمد می خوانند و در مقابل گروهی می گویند این کارت می تواند به سیستم حسابداری 
وزارت نفت کمک کند که مصرف روزانه بنزین را مشخص کند. نمایندگان دور گذشته 
مجلس در جریان بررسی لایحه بودجه بر باقی ماندن این کارت اصرار کردند و معتقد بودند با 
فعال شدن این کارت ها می توان برای فروش بنزین براساس میزان مصرف سقف تعیین کرد 
که هم مانع از قاچاق بیشتر سوخت می شود و هم از میزان مصرف می کاهد.هنوز مشخص 
نیست که دولت چه تصمیمی برای کارت سوخت های موجود اخد می کند،اما همه چیز در 

لایحه اصلاحیه بودجه و در صحن علنی مجلس روشن خواهد شد.

چهارشنبه ششم مرداد ماه 1395-    سال نوزدهم -   شماره 4059

 سخنگوی دولت گفت: طبق تصمیمی که شورای 
حقوق و دستمزد گرفته است، مقامات سیاسی زیر ۱0 
میلیون و مدیران کارخانجات و بنگاه ها ، نهایتا زیر ۱9 

میلیون حقوق خواهند گرفت. 
محمدباقر نوبخت دیروز در نشست خبری با رسانه 
ها، با بیان اینکه دولت هر ماه ۱200 میلیارد تومان 
اضافه بر سقف حقوق های جاری بابت ترمیم حقوق 
باید پرداخت کند، اظهار داشت: تا اول مردادماه 5500 
میلیارد تومان بابت ترمیم حقوق پرداخت شده است.

وی با بیان اینکه پرداخت پاداش بازنشستگان را آغاز 
کرده ایم، گفت: مقرر شده است 4500 میلیارد تومان 
برای پرداخت پاداش بازنشستگان پرداخت شود و 
اولین مرحله آن ظرف مرداد ماه پرداخت خواهد شد.

سخنگوی دولت با اشاره به راهکارهای دولت برای 
خروج از رکود، تصریح کرد: دولت برای خروج از رکود 
و سرعت بخشی به اقتصاد، از دو مسیر افزایش سطح 
اشتغال و افزایش پرداخت های عمرانی حرکت خود 

را آغاز کرده است.
نوبخت افزود: ۱6 هزار میلیارد تومان به طرح های 
عمرانی نیمه فعال و ۳۷ هزار میلیارد تومان برای 
تکمیل طرح های عمرای اختصاص خواهیم داد و 6 

هزار و 650 طرح تا دهه فجر افتتاح خواهد شد.
های  پرداخت  مسئله  به  اشاره  با  همچنین  وی 
غیرمتعارف گفت: در اولین گام، این بررسی صورت 
گرفت که حجم و کمیت مدیران و کارمندانی که از 
حقوق هی نامتعارف استفاده کردند، چند نفر هستند.

رئیس سازمان مدیریت و برنامه ریزی کشور با بیان 
اینکه تنها ۳0 تا 40 نفر از مدیران از حقوق های 
نامتعارف استفاده کرده بودند، گفت: این پرداخت ها 

عام و گسترده و برای همه مدیران نبوده است.
نوبخت با بیان اینکه برخی از این پرداخت ها قانونی 
بوده است، ادامه داد: برخی از بنگاه ها با مصوبه مجلس 
از قانون مدیریت خدمات کشوری مستثنی شده بودند 
و عمده این اتفاق ها )پرداخت های غیرمتغارف( در 
بنگاه های اقتصادی بیارتباط با دولت صورت گرفته 

است.
وی گفت: اولین برخورد غیر از عزل ۱۳ مدیر این بود 
که مبالغ را بازستانی کنیم و در گام بعدی همه بنگاه 

ها و دستگاه ها را ذیل قانون مدیریت خدمات کشوری 
آوردیم و از مستثنیات ماده ۱۱۷ قانون خارج کردیم.

که  تصمیمی  طبق  داد:  ادامه  دولت  سخنگوی 
شورای حقوق و دستمزد گرفته است، مقامات سیاسی 
زیر ۱0 میلیون و کسانی که تاکنون حقوق های بالایی 
داشته اند، نهایتا زیر ۱9 میلیون حقوق خواهند گرفت.

وی افزود: همچنین مدیران کارخانجات و بنگاه 
از سقف ۳  نباید  پرداختی شان  ها سقف خالص 
برابر حقوق تعیین شده در ماده ۷6 قانون مدیریت 
کشوری یعنی ۱8 میلیون و 900 هزار تومان بیشتر 
باشد.نوبخت تاکید کرد: همچنین پرداختی هایی 
مانند کارانه پزشکان در بخش دولتی نیز با نظر شورای 
حقوق و دستمزد تعیین می شود. برخی موارد خاص 
مانند کار در مناطق بد آب و هوا نیز حداکثر ۳0 درصد 
افزایش حقوق را خواهند داشت. هر نوع پرداخت 

خارج از این مصوبه تخلف و جرم است و تحت تعقیب 
قرار می گیرد.

تورم ۹ درصد شد
وی در ادامه با اشاره به گران شدن برخی اقلام 
خوراکی مانند گوشت و مرغ در بازار گفت: برخی از 

مواد غذایی با نوسانات مقطعی مواجه است.
سخنگوی دولت با بیان اینکه سیاست دولت مهار 
تورم است، اظهار کرد: گزارش تیر ماه نشان می دهد 
شاهد کاهش نرخ تورم به 9 درصد هستیم ولی در پاره 
ای از موارد کالاها دچار افزایش قیمت شده که پیش 
بینی می کنیم این افزایش ها کوتاه مدت باشد.نوبخت 
همچنین درباره وعده دولت در پرداخت کمک ۱0 
میلیاردی به ورزشکاران اعزامی به المپیک گفت: قطعا 
مسئولان نظام و دولت در راستای اجرای تعهدات خود 
اقدام می کنند.وی تصریح کرد: تخفیف های مربوط 

به المپیک و ردیف های ورزشی انجام شده و آقای 
هاشمی نیز از سازمان مدیریت و برنامه ریزی بابت این 

موضوع تشکر کرده است.
 وی همچنین در خصوص اقدامات ستاد فرماندهی 
اقتصاد مقاومتی نیز گفت: دبیرخانه اجرای سیاست 
ریزی  برنامه  و  مدیریت  مقاومتی، سازمان  اقتصاد 

تعیین شده است.
نوبخت افزود: به لحاظ حساسیت این کار و اراده 
شخص رهبر معظم انقلاب، برای اجرای این سیاست، 
بخش قابل توجهی از وقت و انرژی سازمان مدیریت 
برای نوشتن برنامه توسعه ششم پنج ساله صرف شد. 
لذا افزایش وظایف این سازمان باعث شد برای مدیریت 
بخش اداری کشور، سازمان جدیدی به نام امور اداری 

و استخدامی برای تفکیک این وظایف تشکیل شود.
سخنگوی دولت در خصوص تشکیل مناطق ویژه 

و آزاد نیز گفت: ممکن است همه اهداف این مناطق 
تامین نشده باشد ولی این مناطق موجب عمران و 
آبادانی شده است.وی افزود: ما سعی کردیم به جای 
دامن زدن به قاچاق کوله بری، اقدامات مردم مناطق 
مرزی را شفاف و مناطق آزاد را بدل به مرجعی برای 

صادرات کنیم.
نوبخت همچنین در پاسخ به این سوال که لایحه 
سهام عدالت چه زمانی به مجلس تقدیم می شود؟ 
گفت: برنامه ای برای این منظور در ستاد اقتصادی 
تهیه شده و امیدواریم وزیر امور اقتصادی به زودی 
گزارش کاملی در این باره به مردم ارائه کند.سخنگوی 
دولت افزود: همچنین سایت لازم برای اعلام کلیه 
مصوبات دولتی تهیه شده و به زودی اطلاعات در این 

سایت بارگذاری خواهد شد.
 معوقات فرهنگیان  پرداخت می شود

وی در خصوص پرداخت معوقات فرهنگیان نیز 
گفت: با همکاری وزارت آموزش و پرورش و موافقت 
سازمان مدیریت برای پرداخت معوقات فرهنگیان، 

یک گام درست برداشته ایم.
نوبخت افزود: وزارت آموزش و پرورش از یکی از 
بانکهای کشور برای پرداخت این معوقات، تسهیلات 
گرفت که از این طریق پاداش فرهنگیان را پرداخت 
تا 6 درصد  اینکه 5  بیان  با  کند.سخنگوی دولت 
فرهنگیان هنوز این مبلغ را نگرفته اند، گفت: سازمان 
مدیریت برای پرداخت بدهی آموزش و پرورش به این 
بانک ضمانت کرده و آموزش و پرورش انتظار دارد ما 

هم تسهیلات او را بپردازیم.
وی همچنین در خصوص پرداخت بدهی های حق 
التدریسی نیز گفت: این پرداختی ها به ردیف بودجه 
4500 میلیاردی ربطی ندارد ولی به خواسته های 
معلمان محترم احترام می گذاریم. معلمان به ما اعتماد 
کنند. اگر تاخیری در پرداختها صورت می گیرد به 

دلیل بی توجهی و بی عاطفگی نیست.
نوبخت همچنین با اشاره به مصوبه روز گذشته ستاد 
مبارزه با مواد مخدر گفت: سازمان کاهش آسیب های 
اجتماعی برای این منظور تشکیل شده و سازمان 
مدیریت نیز برای ایجاد کمپ های ترک اعتیاد کمک 

مالی کرده است.

سخنگوی دولت:

سقف حقوق مسئولان کشور ۱۹ میلیون تومان شد

وزیر نیرو:

 قیمت کنونی آب باعث مصرف گرایی می شود

وزیر نیرو گفت: وقتی هزینه کمی برای مصرف آب های تجدیدپذیر پرداخت شود، 
انگیزه ای برای صرفه جویی نخواهد بود.

حمید چیت چیان دیروز در نخستین همایش ملی اقتصاد آب با بیان اینکه این 
همایش سه دهه دیرتر تشکیل شده است، گفت: پراکندگی و تشتت بسیار شدیدی 
در دیدگاه ها و رویکردهای سازمان های مختلف، متفکران و صاحبنظران، مدیران و 

برنامه ریزان کشور در خصوص اقتصاد آب وجود دارد.
با بیان اینکه وزارت نیرو، جهاد کشاورزی، سازمان مدیریت و برنامه ریزی،  وی 
بخش های خصوصی دولتی، صنعت و کشاورزی و امور اجتماعی نظرات بسیار متفاوتی 
و بعضاً متضادی درمورد اقتصاد آب وجود دارد، گفت: این تفرق دیدگاه ها و نظرات 
اثر نامطلوبی بر جایگاه اجتماعی و اقتصادی آب خو اهد داشت و ضروری است فارغ 
از تعارضات و گرایش های سیاسی و سازمانی بخشی از کار که به صورت علمی با 
مشارکت همه صاحبنظران و بخش های اقتصادی و سازمان های اجرایی و مجامع علمی 
و تحقیقاتی کشور یک کار وزین و علمی در مورد اقتصاد آب صورت گیرد تا با همگرایی 
در زمینه های نظری به یک برنامه مشترک ملی در خصوص مسأله آب و اقتصاد آب 

برسیم و انتظار داریم با بیان دیدگاه ها و نظرات مختلف به نتایج مثبتی راه پیدا کنیم.
چیت چیان با اشاره به اینکه در مسأله آب وجوه گوناگونی مانند قیمت و بازار آب وجود 

دارد، گفت: قیمت آب می تواند اثرات مثبتی در این زمینه ایجاد کند.
وی ادامه داد: یکی از بزرگ ترین اسرار و رموز خلقت آب است که ماده حیاتی آن در 
عین اینکه فراوان ترین ماده روی زمین بوده و ۷0 درصد کره خاکی را در بر می گیرد، در 
عین حال بسیار کمیاب است، به طوریکه جنگ های آینده بر سر منابع آب خواهد بود.

وی با بیان اینکه تحقیقات نشان می دهد تا سال 20۳0 نیاز به آب در کره زمین 40 
درصد افزایش می یابد، گفت: این موجب نگرانی مدیران و برنامه ریزان کشورها شده 
است که چگونه این میزان آب تأمین شود، در حالی که یک سوم مردمی که در جهان 
زندگی می کنند و در کشورهای در حال توسعه زندگی می کنند تنها از 50 درصد منابع 

آب قابل استفاده در منطقه خود برخوردار هستند.
وزیر نیرو با بیان این مطلب که دو سوم کشور ما در منطقه خشک و نیمه خشک قرار 
دارد و متوسط بارندگی از 250 میلی متر به 24۳ میلی متر کاهش داشته که برابر یک 
سوم بارندگی جهان است، اظهار داشت: در سال های اخیر با پدیده خشکسالی تغییر 
اقلیم از نظر نوع، شدت، مدت و تعداد بارندگی مواجه بودیم و این در حالی است که 
متوسط هوای ایران نیز 2 درجه سانتیگراد افزایش داشته که این موجب تبخیر بیش از 

حد روان آب ها و آب های سطحی شده است.
وی ادامه داد: زمانی متوسط آب تجدیدشونده کشور ۱۳0 میلیارد مترمکعب بود که 
بعدها به ۱۱6 میلیارد مترمکعب کاهش یافت و در زمان حاضر این میزان بسیار کمتر 

شده است.
وزیر نیرو با بیان اینکه امروزه در ادبیات آب دنیا بیان می شود که در هر منطقه ای 
بیش از 40 درصد از منابع تجدیدپذیر استفاده شود آن منطقه دچار تنش آبی می شود 
و اگر بیش از 60 درصد از آب تجدیدپذیر مصرف شود آن منطقه دچار بحران می شود، 
اظهار داشت: متأسفانه ما در حال حاضر بیش از 86 درصد منابع تجدیدپذیر خود را 
استفاده می کنیم و بنابراین ناچاریم برای پایداری در توسعه و منابع آب مصرف را کاهش 
دهیم؛ زیرا ادامه وضعیت موجود حیات انسان و ادامه تمدن را مورد تهدید قرار می دهد.

وی با اشاره به اینکه برای مدیریت مصرف و کنترل میزان مصرف آب و استفاده 86 
درصد منابع آب تجدیدشونده به حدود 60 درصد تقلیل یابد بایستی قیمت ها تغییر 
کرده و قیمت واقعی نزدیک شود، گفت: یکی از علت هایی که مصرف بیش از حد در 
کشور وجود دارد قیمت کنونی آب است که ما را ترغیب می کند تا بیش از حد مورد 
نیاز مصرف گرا شویم؛ در حالی که فرهنگ و دین ما مرتباً ما را به صرفه جویی ترغیب 

می کنند ولی در عمل ارزانی قیمت آب باعث شده ما مسابقه مصرف برگزار کنیم.
وی در ادامه گفت: وقتی هزینه کمی برای مصرف آب های تجدیدپذیر پرداخت شود، 
انگیزه ای برای صرفه جویی نخواهد بود و از سویی نیز انگیزه ای برای سرمایه گذاری 

سرمایه گذاران برای ارائه راهکارهای صرفه جویی آب وجود ندارد.
چیت چیان با تاکید بر اینکه مصرف بهینه منابع آب با بخش نامه انجام شدنی نیست و 
با خواهش و تبلیغات هم نمی توان این مهم را انجام داد، گفت: مادامی که آب به قیمت 

واقعی در اختیار مصرف کننده قرار نگیرد این وضع ادامه خواهد داشت.
وی با اشاره به اینکه تأمین آب شرب یکی از معضلات کشور است، گفت: زمانی سد 
کرج پاسخگوی جمعیت تهران بود اما با توسعه شهرسازی و افزایش روزافزون جمعیت 
امروزه سدهای لتیان، لار، طالقان و ماملو نیز مورد بهره برداری قرار دارند و نمی توانند نیاز 
کامل مردم را تأمین کنند. وی ادامه داد: در زمان حاضر منابع آب از نظر کمی و کیفی 

در شرایطی که ناچاریم پروژه های بزرگی برای انتقال آب اجرا کنیم.
وزیر نیرو با اشاره به اینکه آب برخی مناطق ممکن است دارای نیترات، نیترید و یا 
فلزات سنگین باشد، گفت: استانداردهای آب شرب بسیار سختگیرانه است و باید به 
خوبی تصفیه شود و در این میان نیاز به سرمایه گذاری های کلان است که همکاری 
بخش خصوصی را می طلبد. وی ادامه داد: با گذشت 4 ماه از سال جاری هنوز اعتبارات 
عمرانی در اختیار سازمان های اجرایی کشور قرار نگرفته و هنوز با گذشته که نفت به 
قیمت ۱۱0 تا ۱۳0 دلار به فروش می رفت فاصله زیادی داریم. چیت چیان با بیان اینکه 
وزارت نیرو در واگذاری طرح ها به بخش خصوصی پیشرو بوده است، گفت: نیازمند این 
هستیم تا سرمایه گذاران بخش خصوصی حضور پررنگ تری را از خود در بخش آب و 

برق به نمایش بگذارند.

 دولت در حالی قصد دارد که تعداد مناطق آزاد و ویژه را 
افزایش دهد که اینبار هشدارها نسبت به فعالیت شرکت های 
صوری و فاکتور فروش در این مناطق برای فرار از پرداخت 

مالیات جدی شده است. 
مسئولان  برخی  اخیر  سالهای  طی  مهر،  گزارش   به 
اقتصادی نسبت به فرار مالیاتی هشدار داده اند؛ رقم فرار 
مالیاتی سالیانه نیز از سوی مسئولان سازمان امور مالیاتی 
کشور ۱۳0 هزار میلیارد تومان برآورد شده است؛ این در 
حالی است که فرار مالیاتی در مناطق آزاد در حال تبدیل 
شدن به یک معضل جدید اقتصادی است و برخی از مقامات 

اخیرا نسبت به آن هشدارهای جدی می دهند.
پس از فیش های حقوقی

نوبت به فرار مالیاتی رسید
طی هفته های اخیر که فیش های حقوقی نجومی، وام های 
میلیاردی و پاداش های کلان در رسانه ها و محافل مطرح 
شد، برخی از مسئولان گفتند که ما پیش از آن نسبت به 
پرداخت چنین حقوق هایی هشدار داده بودیم. حال این بار 
سراج رئیس سازمان بازرسی کل کشور نسبت به صوری 
بودن و فاکتور فروشی برای فرار از پرداخت مالیات در مناطق 

آزاد خبر و هشدار می دهد.
بر اساس آخرین آمارها، هم اکنون 20 تا 25 درصد از 
تولید ناخالص داخلی کشور مالیات پرداخت نمی کند که این 
خود سالانه حدود ۱۳0 هزار میلیارد تومان است، از سوی 
دیگر 40 درصد تولید ناخالص ملی کشور نیز معاف از مالیات 

است.
در قانون جدید مالیاتی برای کسانیکه فرار مالیاتی دارند 
جرایم کیفری، نقدی و حبس دیده شده است. علاوه بر این، 
افراد با محرومیت های اجتماعی هم  مواجه می شوند و برای 
مثال نمی توانند عضو هیات مدیره شرکت، عضو انجمن و 
حتی نماینده مجلس شود و از برخی تسهیلات اجتماعی 

هم محروم می شود.

البته در کنار این محرومیت ها، تشویق هایی نیز در نظر 
گرفته شده است؛ مبنی بر اینکه اگر کسی در مناطق محروم 
و خاص فعالیت اقتصادی کند از معافیت مالیاتی برخوردار 
خواهد شد. در عین حال برای کسانی که خوب مالیات می 
دهند نیز جوایز و تقدیرنامه هایی در نظر گرفته خواهد شد.

جزئیات لایحه افزایش مناطق آزاد
این در حالی است که دولت اخیرا لایحه جدید افزایش ۱9 
منطقه آزاد و ویژه با دو فوریت را تصویب کرد. طرح افزایش 
تعداد مناطق آزاد و ویژه اقتصادی کشور از سال گذشته 
مطرح است. افزایش تعداد مناطق آزاد تجاری سال گذشته 
به تصویب شورای عالی مناطق آزاد رسیده بود و این موضوع 

دو بار در مجلس مطرح و البته رد شده بود.
اما روز 26 خرداد 95 موضوع افزایش مناطق آزاد تجاری و 
و یژه اقتصادی مجدداً  در هیأت دولت مطرح و تصویب شد و 
به مجلس رفت. بر این اساس قرار است ۷ منطقه آزاد تجاری 
جدید و ۱2 منطقه ویژه اقتصادی به مجموعه مناطق آزاد و 

ویژه کشور اضافه شود.
در حال حاضر ۷ منطقه آزاد تجاری ارس، ماکو، انزلی، 
قشم، کیش، چابهار و اروند فعال هستند و قرار است مناطق 
آزاد بوشهر، جاسک، اینچه برون، اردبیل، بانه و مریوان، مهران 

و زابل به تعداد مناطق آزاد کشور افزوده شوند.
معافیت های مالیاتی در مناطق آزاد

از سوی دیگر در اردیبهشت ماه سال گذشته از سازمان 
امور مالیاتی خبر رسید که حاکی از معافیت مالیاتی 20 ساله 
فعالان اقتصادی در مناطق آزاد داشت و بر اساس آن طی 
ابلاغ بخشنامه ای از سوی رئیس کل سابق سازمان مالیاتی 
کشور، معافیت 20 ساله شرکت های دارای مجوز فعالیت در 

مناطق آزاد از پرداخت مالیات معاف شدند.
این بخشنامه در ارتباط با حق تمبر موضوع ماده 48 قانون 
مالیاتهای مستقیم )حق تمبر سهام و سهم الشرکه در موارد 
ثبت و افزایش سرمایه( در مناطق آزاد تجاری بود، به این 

مضمون که بر اساس مقررات ماده ۱۳ قانون چگونگی اداره 
مناطق آزاد تجاری صنعتی جمهوری اسلامی ایران مصوب 
هفتم شهریور ماه ۷2 و اصلاحات بعدی آن، اشخاص حقیقی 
و حقوقی که در منطقه به انواع فعالیت های اقتصادی اشتغال 
دارند، نسبت به هرنوع فعالیت اقتصادی در منطقه آزاد از 
تاریخ بهره برداری مندرج در مجوز به مدت بیست سال از 
پرداخت مالیات بردرآمد و دارایی موضوع قانون مالیاتهای 

مستقیم معاف خواهند بود.
لذا با عنایت به مراتب فوق، حق تمبر موضوع ماده 48 
قانون مالیاتهای مستقیم بابت شرکت هایی که در منطقه آزاد 
به ثبت رسیده و دارای مجوز فعالیت اقتصادی در آن منطقه 
بوده و در منطقه مذکور نیز فعالیت دارند، مشمول حکم ماده 

۱۳ قانون یاد شده می باشند.
حال با توجه به این معافیت های مالیاتی، عده ای سودجو 
برای فرار از پرداخت مالیات، شرکت های خود را در مناطق 
آزاد ثبت می کنند، گرچه هدف از این معافیت ها تسهیل 
تجارت و فعالیت اقتصادی در این مناطق است، اما به دلیل 
عدم نظارت قانونی، این مناطق تبدیل به یک مامن امن برای 
متواریان مالیاتی شده است و هشدارها نسبت به آن جدی 
شده و پس از فیش های حقوقی، نوبت به رسیدگی به این 

موضوع است.
ثبت ۹۳۰۰ شرکت با یک کد ملی در کیش

ناصر سراج رئیس سازمان بازرسی کل کشور در این باره 
هشدار داد: در جزیره کیش بیش از 9 هزار و 500 شرکت 
ثبت شده است که از این تعداد 9 هزار و ۳00 شرکت مربوط 
به یک کد ملی و یک شناسه است و از این رقم آدرس بیش 
از 2800 شرکت مربوط به یک واحد آپارتمان است. یعنی 
این شرکت ها در آنجا نیستند و کارشان فاکتورفروشی و فرار 

از مالیات است.
سراج افزود: متاسفانه دولت اخیرا یک لایحه دو فوریتی به 
مجلس ارائه کرده است تا ۱2 منطقه آزاد و ۷ منطقه ویژه 
تاسیس کند، الان تذکر می دهم که دولت از این موضوع 
صرف نظر کند یا بیشتر بر روی این مسئله دقیق شود تا 

دچار مشکلات بیشتر نشویم.
برخی کارشناسان اقتصادی می گویند که افزایش تعداد 
مناطق آزاد بر اهداف افزایش تولید ملی و صادرات استوار 
است اما عملا این مناطق به راحتی می توانند به حیاط 

خلوت سودجویان و متواریان مالیاتی تبدیل شود.
پیش از این نسبت به قاچاق گسترده کالا و رانت های 
فراوان در مناطق آزاد از سوی مسئولان اقتصادی کشور 
هشدار داده شده بود، اما این بار مسئله جدی تر شده و 
نسبت به نوع فعالیت های اقتصادی و غیره برخی ها در این 
مناطق هشدار داده شده است. بر این اساس کارشناسان می 
گویند که دولت در افزایش تعداد مناطق آزاد باید تجدید نظر 
کند و نمایندگان مجلس هم دقت کافی در این باره داشته 
باشند. اکبر ترکان رئیس مناطق آزاد تجاری ایران در این باره 
گفته است: مناطق آزاد اشتغال زا و موجب توسعه صادرات 
هستند. هر جا رانتی باشد، نمی توان ایراد را به رانت  جو وارد 
کرد. بیشتر از رانت جو کسی مقصر است که رانت را به  وجود 

آورده است!

 صندوق بین المللی پول * در گزارشی پیش بینی کرد: جمعیت جمهوری اسلامی ایران در 
دوره 20۱5 تا 2020 سالیانه روند افزایش یک تا ۱.۱ میلیون نفری را خواهد داشت، بگونه ای 

که در سال 2020 به 84.2 میلیون نفر خواهد رسید. 
به گزارش ایرنا از جدول آماری وزارت صنعت، معدن وتجارت، سال 20۱5 جمعیت کشورمان 

۷9 میلیون نفر بود که در سال 20۱6 به 80 میلیون نفر می رسد.
سال های 20۱۷، 20۱8 و 20۱9 نیز برای جمعیت ایران به ترتیب 8۱، 82.۱ و 8۳.۱ میلیون 
نفر از سوی صندوق بین المللی پول پیش بینی شده است.صندوق بین المللی پول از جمله 
نهادهای معتبر بین المللی است که اقدام به پیش بینی متغیرهای کلان اقتصادی کشورها 
می کند و آنچه بر اعتبار پیش بینی این صندوق می افزاید، به روز ساختن پیش بینی ها در 
دوره های زمانی کوتاه مدت بوده و به این ترتیب خطای پیش بینی این متغیرها تا حد ممکن 
کاسته شده است.آخرین سرشماری نفوس و مسکن کشور در سال ۱۳90 انجام شد؛ برپایه 
اطلاعات آن سال، متوسط رشد سالیانه جمعیت ۱.29 درصد برآورد شد و برای سال 94 آمار 
های غیر رسمی، شمار جمعیت کشور را ۷8 میلیون و 4۷5 هزار و 94۱ نفر نشان داد که از 
این رقم ۳8.8 میلیون نفر جمعیت زنان و بقیه مردان هستند.برپایه این آمار، جمعیت در دامنه 
سنی زیر یکسال تا ۱9 سال 25.2 میلیون نفر است که ۳2.۱6 درصد را شامل می شود؛ شمار 
بانوان از این میزان ۱2.۳90 میلیون نفر و بقیه مردان هستند.همچنین 46.02 درصد جمعیت 
در محدوده 20 تا 44 سال که رقم ۳6.۱ میلیون نفر را شامل می شود که کمی بیش از ۱8 
میلیون نفر از آنها زنان هستند.علاوه براین، جمعیتی که در محدوده سنی 45 سال به بالا قرار 
می گیرد، سهمی به میزان 2۱.82 درصد دارند که شمار آنها ۱۷.۱ میلیون نفر است؛ تعداد زنان 
8.4 میلیون نفر ثبت شده و بقیه مردان هستند.برپایه این اطلاعات، بیش از ۷0 درصد جمعیت 
کشور بین ۱5 تا 65 سال قرار دارند و 99.4 درصد از افراد این جامعه را مسلمانان تشکیل 
می دهند.همچنین سال 94 تعداد خانوارهای ایرانی به 22 میلیون و ۱85 هزار و 64۷ خانوار 
رسید. شمار هر خانوار در کشور ۳.55 نفر به ثبت رسید.بیشترین درصد خانوارهای ایرانی در 
این سال، سه نفره با سهم 2۷.۱۱ درصد، چهار نفره 26.۳4 درصد، پنج نفره و بیشتر 20.9۷ 
درصد، 2 نفره ۱8.4۳ و یک نفره ۷.۱4 درصد ثبت شده است.صندوق بین المللی پول در بین 

کشورهای مورد گزارش که به آمار چین، آلمان، عربستان، ترکیه، امارات، آمریکا، مالزی و کره 
جنوبی پرداخته، آمریکا در سال های 20۱6 و 20۱۷ نسبت به پیش از آن، افزایش ۱.2 و ۱.۱ 
میلیون نفر جمعیت را پیش بینی کرده اما سال های 20۱8، 20۱9 و 2020 نسبت به پیش 
از آن ،افزایش 2.2 میلیون نفری را به ثبت رسانده است. بعد از ایران و آمریکا که در سال های 
مورد بررسی رشد یک میلیون نفری و بیشتر جمعیت سالیانه را تجربه خواهند کرد، کشورهای 
ترکیه، عربستان و مالزی نیز افزایش کمتر از یک میلیون نفری خواهند داشت که برای ترکیه 
ارقام 900، 800 و ۷00 هزار نفری مورد انتظار است و عربستان نیز دامنه رشد 600 و ۷00 
هزار نفری خواهد داشت.همچنین مالزی در این دوره، رشد جمعیتی 500 و 600 هرار نفری را 
در انتظار دارد. کشورهای آلمان، کره جنوبی و امارات متحده عربی نیز در دوره مورد بررسی به 
ترتیب ۱00 تا 200 هزار نفر، 200 تا ۳00 هزار نفر و 200 تا 400 هزار نفر افزایش جمعیت، 
نوسان خواهد داشت.بین کشورهای مورد بررسی، چین کمترین افزایش با سهم هفت تا هشت 
هزار نفر در این دوره مورد انتظار است و برای سال 2020 پیش بینی شده که جمعیت این 
کشور به رقم یک میلیارد و 4۱۱ میلیون نفر برسد و این درحالی است که برای سال 20۱5 

جمعیت یک میلیارد و ۳۷5 میلیون نفری برای این کشور ثبت شده بود.

حیاط خلوت متواریان کجاست؟

هشدار درباره فرار مالیاتی دسته جمعی

صندوق بین المللی پول: 

جمعیت ایران در سال 2020 به84/2 میلیون نفر می رسد 
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کاپیتان تیم ملی کشتی آزاد: 

شرایطم خوب است و برای طلا به ریو می روم
دارنده دو مدال طلای جهان با بیان اینکه از شرایط خوب بدنی برخوردار است گفت: 
مشکلی برای حضور در المپیک ندارم و نمی خواهم این فرصت بزرگ را به راحتی از 

دست بدهم.
رضا یزدانی درباره آخرین وضعیت خود برای حضور در رقابت های المپیک، اظهار کرد: 
چند روز پیش در حال تمرین به یکباره بر روی تشک کشتی لیز خوردم و فکر کردم 
که مصدومیتم باز تشدید شده است، چرا که دائما این ترس را دارم که مبادا مصدومیتم 
تشدید شود و حضور در  المپیک را از دست بدهم. البته خدا را شکر هیچ  مشکل خاصی 

نبود و پس از یک روز مجددا تمریناتم را آغاز کردم.
دارنده دو مدال طلای جهان افزود: مهم این بود که به تمرینات کشتی برسم و 
خوشبختانه چند هفته ای است که تمرین کشتی می کنم و هیچ مشکل جدی برای انجام 
تمرینات ندارم. امیدوارم که بتوانم در فرصت باقی  مانده به شرایط ایده آل تری برسم و در  

المپیک کشتی های خوبی بگیرم.
کاپیتان تیم ملی کشتی آزاد خاطر نشان کرد: شرایطم خوب است و قطعا برای کسب 
مدال طلا به  المپیک ریو می روم. پس از حادثه ای که در  المپیک لندن برایم اتفاق افتاد 
و باعث شد نتوانم به کارم ادامه بدهم فقط با هدف حضور در  المپیک به کشتی ادامه 
دادم و نمی خواهم این فرصت ارزشمند برای رسیدن به مدال طلا را به راحتی از دست 
بدهم. از مردم هم می خواهم من و دیگر ورزشکاران را دعا کنند تا بتوانیم بهترین نتایج 

را به دست بیاوریم.
یزدانی با بیان این که  هدفش از حضور در  المپیک کسب مدال طلا و خوشحال کردن 
مردم است، گفت: در طول چند سال گذشته مردم به من همیشه لطف داشته اند و دوست 

دارم با مدال خوشرنگ المپیک زحمات و خوبی های آنها را جبران کنم.
کاپیتان تیم  ملی کشتی آزاد همچنین به وضعیت دیگر آزادکاران اعزامی به المپیک 
اشاره کرد و گفت: خدا را شکر با ترکیبی جوان و با تجربه عازم  المپیک می شویم. همه 
کشتی گیران تیم  ملی از انگیزه و آمادگی بالایی برخوردار هستند تا بتوانند برای کشورشان 
افتخار آفرینی کنند، امیدوارم همه کشتی گیران مزد زحماتشان را بگیرند و به مدال های 

خوش رنگی دست پیدا کنند.

"امیدوارم در المپیک شروع خوبی برای کشتی داشته باشم"

سوریان: به حمایت کارلین افتخار می کنم
دارنده هفت مدال طلای جهان و المپیک با بیان این که امیدوار است با کسب نتایج 
خوب در المپیک ریو دل هموطنان را شاد کند گفت: باید با نقشه و شیوه ای متفاوت مقابل 

رقبای با تجربه و جوان به میدان بروم.
حمید سوریان در حاشیه اردوی تیم ملی کشتی فرنگی با ابراز رضایت از شرایط خود 
در آستانه اعزام به المپیک ، اظهار کرد: المپیک امسال با دوره قبل کاملا متفاوت است، اما 
من هم تجربه شکست و پیروزی در این آوردگاه بزرگ را دارم و تجربه شکست در المپیک 
پکن و کسب طلا در لندن را دارا هستم به همین دلیل با تجربه ای که تلفیق از این نتایج 

است به ریو می روم و بینش و نگرشی متفاوتی در این المپیک خواهم داشت.
 فرنگی کار وزن 59 کیلوگرم ایران افزود: روزهای پایانی تمرینات تیم ملی را پشت سر 
می گذاریم. ما از مدت ها پیش برای رسیدن به مرز آمادگی ایده آل تمرینات سنگین و 
پرفشاری را سپری کردیم. من هم با توجه به حضور در تورنمنت های مختلف برای کسب 
سهمیه، مبارزات سنگینی را داشتم و با سختی زیاد موفق به کسب سهمیه المپیک شدم.

امیدوارم هم من و هم تمامی ورزشکاران کاروان ایران نتایج خوبی در المپیک ریو بگیرند 
و بتوانیم ضمن اینکه مزد زحماتمان را می گیریم به خوبی پاسخگوی لطف مردم باشیم.

سوریان در واکنش به این مساله که باید به عنوان نخستین ملی پوش کشتی در المپیک 
به میدان برود و بار سنگینی روی دوش اوست گفت:  من در المپیک 2008 پکن از کسب 
مدال محروم ماندم و متاسفانه کل تیم نتایج بدی گرفت، ولی در المپیک لندن توانستم 
شروع بسیار خوبی داشته باشم و به دنبال آن هم من و هم دو فرنگی کار دیگر ایران به سه 
مدال طلای با ارزش دست یافتیم و در مجموع کاروان کشتی نیز توانست با شش مدال 

رنگارنگ عملکرد خوبی از خود نشان دهد.
 وی تصریح کرد: به هیچ عنوان با چنین شرایطی غریبه نیستم چراکه من به عنوان 
کشتی گیر سبک وزن همیشه زودتر از دیگر هم تیمی هایم به میدان رفته ام. امیدوارم 
من و عبدولی که باید در روز نخست مسابقات به میدان برویم با کسب یک نتیجه مطلوب 

باعث ایجاد امید و انگیزه دیگر ملی پوشان کشتی باشیم.
دارنده هفت مدال طلای جهان و المپیک در پاسخ به این سوال که چه شناختی از 
حریفانش در این دوره از المپیک دارد ، خاطر نشان  کرد: شناخت نسبی از رقبا دارم . 
البته با توجه به ادغام وزن 55 با 60 که بیشتر مدعیان را به وزن 59 کیلوگرم سوق داد، 
سطح رقابت ها نسبت به گذشته بالاتر رفته است. تمامی کشتی گیران این وزن از عنوان  
داران جهان و المپیک هستند و برخی از آنها تجربه حضور در دو المپیک را نیز دارند. ضمنا 
برخی از رقبای جوان و جویای نام نیز با توجه به  توان جسمی و انگیزه بالا می توانند رقبای 

سرسختی باشند که باید با برنامه و نقشه متفاوتی به مصاف آنها رفت.
سوریان خاطرنشان کرد: باید به شیوه و شکل متفاوتی مقابل رقیبان با تجربه و عنوان دار 
و کشتی گیران جوان که از نیروی بدنی بالایی برخوردارند بروم .ان شاءالله با بهره گیری 

از تجاربم بتوانم کشتی های خوبی بگیرم و با کسب نتایج خوب دل مردم را شاد کنم.
وی درباره تمجید الکساندر کارلین افسانه ای از او و این که چه حسی دراینباره دارد 
گفت: کارلین ۱2 مدال طلای المپیک و جهان را در کارنامه خود دارد و اعجوبه کشتی 
دنیا محسوب می شود. برای من افتخار است که شخص بزرگی چون کارلین اخبار مربوط 

به من را پیگیری می کند.

قاسم رضایی:

 می خواهم با دومین طلای المپیک
 تاریخ ساز شوم

فرنگی کار وزن 98 کیلوگرم ایران از آمادگی بالای روحی و بدنی خود در آستانه اعزام 
به المپیک خبر داد و گفت: می خواهم با کسب دومین طلای المپیک در ورزش ایران 

رکورد بزنم.
 قاسم رضایی درباره آخرین شرایط خود در آستانه اعزام به رقابت های المپیک ریو، اظهار 
کرد: خدا را شکر شرایط بسیار خوبی دارم و در حال  نزدیک شدن به وضعیت ایده آل چه 
از لحاظ روحی و چه از لحاظ بدنی هستم. آرام آرام آماده حضور در رقابت بزرگی همچون  

المپیک می شوم و این احساس را دارم شرایطم  حتی بهتر از  المپیک قبلی است.
فرنگی کار وزن 98 کیلوگرم ایران، خاطر نشان کرد: ان شاء الله روز مسابقه همه چیز 
دست به دست هم بدهد تا بتوانم بهترین نتیجه  ممکن را به دست بیاورم. ماه ها است 
که در اردوهای تیم  ملی سخت ترین تمرینات را پشت سر می گذاریم و هدف من و دیگر 

کشتی گیران ایران کسب موفقیت در  المپیک است.
وی با بیان این که پس از کسب مدال طلای  المپیک لندن بزرگترین هدفش حضور 
دوباره در رقابت های المپیک بوده است، افزود: بعد از  المپیک لندن هر کاری را که 
از دستم بر آمده است را انجام داده ام و  با این امید که بتوانم بار دیگر در رقابت های 
المپیک افتخارآفرینی کنم، تمریناتم را ادامه دادم. خدا را شکر که به هدفم رسیدم و 
امیدوارم این بار نیز آن چیز را که خودم انتظار دارم و در توانایی من است را به معرض 

نمایش بگذارم.
دارنده مدال طلای  المپیک لندن در پاسخ به این سوال که آیا برای کسب دومین مدال 
طلای خود پا به این رقابت ها می گذارد تا نامش در تاریخ ورزش ایران ماندگار شود، توضیح 
داد: مطمئناً برای کسب دومین مدال طلای المپیک و رکورد شکنی در ورزش ایران به 
ریو می روم. دوست دارم تنها ورزشکاری از ایران باشم که دو طلای  المپیک را به دست 
می آورد. امکان دارد این اتفاق رخ دهد، چرا که کشورهایی نظیر روسیه هم ورزشکارانی 
دارند که سه طلای  المپیک را در کارنامه خود دارند. امیدوارم که ایران هم با طلای من 

به لیست این کشورها اضافه شود.
رضایی با اشاره به شرایط بسیار خوب دیگر کشتی گیران اعزامی به  المپیک ، بیان  
کرد: خوشبختانه شرایط تیم در وضعیت بسیار خوبی است و چیزی که من در تمرینات 
مشاهده می کنم آمادگی بالای سوریان، نوروزی، اخلاقی  و دیگر کشتی گیران اعزامی 
است. ان شاء الله باز هم بتوانیم دست به دست هم دهیم و افتخارات  المپیک لندن را تکرار 
کنیم. توقعات از کشتی فرنگی ایران بواسطه ۳ طلای المپیک لندن بالاست و امیدوارم 

بتوانیم با مدال های خوشرنگ خواسته مردم را به خوبی پاسخ بدهیم.
وی در پایان درباره میزان حمایت از ورزشکاران اعزامی به المپیک از سوی مسئولان، 
گفت: برای من پاداش مادی خیلی مد نظر نیست، چرا که مهم کسب افتخار و خوشحال 

کردن مردم است.  برای ما دیگر فرقی نمی کند که شرایط مالی مهیا شود یا نشود.

واکنش شمسایی به صحبت های ترابیان:

سه سال با عنوان بازیکن - سرمربی قهرمان شدم
سرمربی - بازیکن تیم فوتسال تاسیسات به انتقاداتی که نسبت به عملکردش در جام 
باشگاه های آسیا واکنش نشان داد و گفت: چاره ای جز بازی در بخش دفاعی تیم در جریان 

بازی با ناگویا نداشتم.
عباس ترابیان رئیس کمیته فنی فوتسال روز گذشته در خصوص شرایط تیم تاسیسات 
دریایی در جام باشگاه های آسیا و حذف این تیم مقابل تیم ناگویا ژاپن صحبتهای مفصلی 
انجام داد و از بازی کردن وحید شمسایی در دفاع، سرمربیگری همزمان با بازی کردن و 
نیمکت آشفته به عنوان دلایل اصلی این حذف شدن یاد کرد. وحید شمسایی درباره انتقادات 
ترابیان گفت: ترابیان برای من آدم بزرگ و قابل اعتمادی است. تیم ما بعد از باخت به ناگویا 
در بحران بود و جای هیچ توجیه و دفاعی به خاطر عملکردم در آسیا ندارم. من نظر هرکسی 
که به کارم بیاید را روی چشم هایم می گذارم. وی افزود: درباره بازی کردنم در دفاع باید بگویم 
که این فصل 5 بازیکن اصلی خود را نسبت به سال گذشته از دست دادم. محمد کشاورز 
و حمید احمدی دو بازیکن عقب تیم ما بودند که به تیم های دیگر رفتند. حتی محمدرضا 
سنگ سفیدی را در این پست تست کردم ولی احساس کردیم با حضورش در این پست، 
از قابلیتهایش کم می شود چون این بازیکن می تواند در حمله کارایی بیشتری داشته باشد. 
به همین خاطر عملا امکان اینکه بازیکن دیگری به غیر از خود من در بخش دفاع بازی کند 
وجود نداشت. شمسایی در خصوص اینکه ترابیان تاکید دارد او یا بازیکن باشد یا سرمربی 
خاطرنشان کرد: من سه سال با عنوان سرمربی-بازیکن قهرمان شدم. حالا یک دوره هم تیم 
مان باخت و حذف شد. چطور آن سه سال خوب بود و حالا که باخته ایم بد است؟ من هر 
چیزی که به نفع تیمم باشد انجام می دهم. سرمربی-بازیکن تیم تاسیسات یادآور شد: آنقدر 
به عنوان مربی و بازیکن کار کرده ام که بتوانم در این خصوص صاحب نظر باشم. قطعا نظر من 
به نظر کسانی که چنین شرایطی را درک نکرده اند ارجحیت دارد. بدون شک در آینده نزدیک 
هم می توانم فقط به عنوان سرمربی مسئولیت تیم را بر عهده بگیرم. شمسایی در خصوص 
اینکه آیا امکان دارد امسال بازیگری را کنار بگذارد، گفت: فعلا که می توانم بازی کنم و تا 
جایی که توان داشته باشم به بازی کردن ادامه می دهم. وی در ادامه در خصوص شرایط تیم 
تاسیسات بعد از حذف از مسابقات آسیایی و بازگشتش به تمرینات گفت: چه بخواهید و چه 
نخواهید باخت باعث می شود تا از لحاظ فکری خراب شوید ولی ما داریم تمرین می کنیم تا به 
شرایط روحی و روانی مناسب برسیم. برگرداندن بازیکنان به شرایط قبلی خیلی سخت است 
ولی مرحله به مرحله پیش می رویم.سرمربی-بازیکن تاسیسات درباره شروع لیگ از پنجشنبه 
یادآور شد: درست است ما از نظر فوتبالی از سایر تیم ها جلو هستیم ولی از نظر از روحی 
ممکن است مشکلاتی داشته باشیم. بازیکنان باید از عنوان قهرمانی شان در لیگ دفاع کنند.

شمس:

از ناکامی فوتسال چندنفر باید خودکشی کنند
سرمربی پیشین تیم ملی فوتسال ایران با انتقاد از شرایط حاکم بر این رشته، گفت: وقتی 
عراق و امارات به نیمه نهایی جام باشگاه های آسیا می رسند باید چند نفر از مسئولان ما 

خودکشی و استعفا کنند!
حسین شمس  درباره شرایط فعلی فوتسال ایران بعد از حذف تیم تاسیسات دریایی از 
جام باشگاه های آسیا گفت: متاسفانه در اثر بی توجهی فدراسیون فوتبال به فوتسال، این 
رشته در حال نابودی است. در آستانه شروع لیگ، امتیاز یکی دو تیم واگذار شده و خیلی 
از تیم ها هم مدارکشان را تحویل نداده اند. تیم هایی هستند که عطای کار در لیگ برتر را به 
لقایش می بخشند.وی افزود: در جشن برترین ها هم از همه چیز صحبت می شود جز فوتسال. 
حتی چند پیشکسوت فوتسال را هم به این مراسم دعوت نکردند. از آدم های مختلف تقدیر 
می شود ولی حرفی از فوتسال نیست. به نظرم فدراسیون فوتبال، فوتسال را نابود کرده است. 
با این شرایط فوتسالی ها باید دنبال رشته جدیدی باشند! سرمربی پیشین تیم ملی فوتسال 
درباره حذف تاسیسات در جام باشگاه های آسیا تاکید کرد: مقصر اصلی این ناکامی مسئولان 
فوتسال هستند. وقتی تیم های عراق و امارات به مرحله نیمه نهایی می رسند، باید چند نفر از 
مسئولان فوتسال ما استعفا بدهند و یا خودکشی کنند! چرا باید لیگ ما 8 ماه تعطیل باشد که 
تیم تاسیسات ضرر کند و در جام باشگاه ها با آمادگی کامل حضور نیابد؟ شمس با بیان اینکه 
حتی دل سنگ هم برای فوتسالی ها کباب است، گفت: هیات رئیسه فوتسال که لیگ برتر 
را هشت ماه تعطیل کرد حالا کجاست؟ یکی از آنها که تیمش را فروخت و فرار کرد. کجای 
این تصمیم کارشناسی بود؟ شک نکنید بعد از تاسیسات دریایی، تیم ملی هم از این تعطیلی 
بلندمدت لیگ ضربه خواهد خورد. وی ادامه داد: می گفتند علی کفاشیان با فوتسال دشمن 
است. ما چشم امید داشتیم بعد از رفتن او، مهدی تاج به این رشته رسیدگی می کند. انتظارم 
از تاج بیشتر بود. از او توقع می رود دخالت کند. این چه وضعیتی است که برای فوتسال ایجاد 
شده و همه را دلسرد کرده است. همه از این رشته فرار می کنند. سرمربی پیشین تیم ملی 
فوتسال در پایان گفت: چند سال است که فریاد می زنیم به داد فوتسال، این رشته پرطرفدار 
برسید ولی گوش هیچکس بدهکار نیست. اگر از دنیا رفتم فقط یک وصیت دارم و آن این 

است که فوتسال از فوتبال مستقل شود و فدراسیون فوتسال داشته باشیم.

هفت نکته از بازی اول استقلال

منصوریان تمرکز نداشت بازیکنان آمادگی

یک سهمیه المپیک غیرمنتظره برای ایران

عادل مجللی مسافر ریو شد

استقلال در حالی به هفته اول لیگ پا گذاشت که هم 
خریدهای جدیدش چنگی به دل نزدند و هم منصوریان هم 
از دل دعوا برای زمین تمرین و کنعانی زادگان بیرون آمده بود 

و تمرکز نداشت.
در اولین روز از هفته نخست مسابقات لیگ برتر شانزدهم 
استقلال در یک دیدار پر انتقاد مقابل نفت تهران که تنها سه 
هفته بود جمع و جور شده بود متوقف شد، این دیدار برای 
استقلال انتقادهای مختلفی را برانگیخت که برخی از آنها را 

می خوانید:
اول: در هفته اول لیگ نباید قضاوت نهایی کرد و معمولا 
تیم ها در لیگ بالا و پایین می روند و در طول لیگ بهتر و بدتر 
می شوند، پس هفته اول متر کاملی برای قضاوت هیچ تیمی 
نیست به همین دلیل برای نقد استقلال باید برشی بدهیم و 
تنها هفته اول را در نظر بگیریم نه نقدی برای تمام فصول 

لیگ برتر.
دوم: منصوریان تاکید داشت که بدن بازیکنان استقلال هنوز 
بالا نیامده و نیاز به زمان بیشتری وجود دارد. این حرف تکراری 
نه توجیه عملکرد بد استقلالی ها که تایید ضعف حرکت 
صحیح استقلال طی هفته های گذشته است چرا که استقلال 
باید برای هفته اول لیگ آماده بود نه چند هفته بعد از شروع.

سوم: در همین هفته اول لیگ معلوم شد استقلال از نظر 
مصدومیت شکننده است. لااقل اینگونه به نظر می رسید، هم 
محسن کریمی مصدوم شد و بیرون رفت و هم ووریا غفوری 

توان ادامه بازی را نداشت.
چهارم: قفس توری استقلال همانطور که در گزارش چند 
هفته قبل در خبرگزاری مهر نوشته شد، منطقه مطمئن تیم 
نیست. حسین حسینی البته توپ های زیادی را دفع کرد 
اما نشان داد هم دوضرب گیر است و هم از منظر آمادگی 
جسمانی اشکال هایی دارد. دو ضرب گیر بودن حسینی می 

تواند روی ریباندها برای استقلال دردسر درست کند.
پنجم: خسرو حیدری، امید ابراهیمی، بختیار رحمانی  و ... با 

وجود آنکه از ابتدا در بدنسازی تیم حضور داشتند اما مقابل 
کاملا  آنها  ندادند.  انجام  مفیدی  هیچ حرکت  نفت، عملا 
سردرگم و خسته بودند و عملا نتوانستند هیچ باری از روی 

دوش استقلال بردارند.
ششم: در ماجرای کنعانی زادگان دو بحث وجود دارد، بحث 
اول شکست استقلال در  کنترل وضعیت برای تمرکز تیم بود 

و بحث دوم عملکرد فنی.
کنعانی زادگان که با ملوان به دسته اول سقوط کرده بود 
عملا نشان داد که ضعف های زیادی دارد که باید برطرف کند، 
در مبحث کنترل وضعیت هم باید گفت استقلال اسیر شکایت 

ها و جنگ رسانه ای پرسپولیس در مورد این بازیکن شده بود 
و تمرکز قلب دفاعش را از دست داده بود.

هفتم: منصوریان تمرکز کافی روی بازی نداشت، او چند 
روز قبل با مدیر پرسپولیس بر سر زمین تمرین دچار درگیری 
لفظی شده بود و البته باشگاه او و اتفاقات پیرامون تیم  را 
مدیریت نکرد تا منصوریان بدون تمرکز کافی به لیگ برتر 
برسد. این در حالی است که مربی نباید دغدغه کمبود زمین 
تمرین داشته باشد اما منصوریان داشت و مسئولان تیم هم از 
او دفاع نکردند تا یک تنه به لشکر رقیب بتازد و تمرکزش را 

از روی نفت بردارد.

ملی پوش قایقرانی ایران با مثبت شدن دوپینگ نمایندگان روسیه و قزاقستان به سهمیه 
المپیک رسید.

ملی پوش قایقرانی کانوی ایران سهمیه المپیک ریو را کسب کرد. با مثبت شدن دوپینگ 
ورزشکار روسیه در مسابقات جهانی و قایقران قزاقستان در رقابت های انتخابی المپیک، عادل 
مجللی پاروزن ایران سهمیه المپیک ریو را کسب کرد تا قایقرانی ایران دو نماینده در سی و 

یکمین دوره بازی های المپیک داشته باشد.
پنج قایقران روسیه از المپیک حذف شده اند که با این شرایط طبق رده بندی رقابت های 

جهانی میلان، عادل مجللی به سهمیه رسیده  است.
در مسابقات جهانی میلان، چین و برزیل در قایق دو نفره به سهمیه المپیک رسیده اند و 
روسیه و بلاروس به دلیل دوپینگ از مسابقات حذف شدند. با این شرایط عادل مجللی که 
در رقابت های جهانی سیزدهم شده بود با این تغییرات در جایگاه نهم رده بندی قرار می گیرد 

و المپیکی می شود.
همچنین مجللی در رقابت های انتخابی المپیک سوم شد و نماینده قزاقستان اول، که 
سهمیه پاروزن قزاق به دلیل دوپینگ از لیست حذف شد و عادل مجللی به عنوان قایقران 
دوم به سهمیه رسید. نماینده ازبکستان که دوم شده بود به دلیل حضور قایق دو نفره این 
کشور در المپیک سهمیه نگرفت و به همین دلیل مجللی به عنوان نفر دوم آسیا راهی 
المپیک می شود. در واقع مجللی از دو طریق شانس حضور در المپیک را پیدا کرده که با 

توجه به قطعی بودن دوپینگ ورزشکار روسی، مجللی دیگر نیازی به انتظار کشیدن برای 
تائید مثبت بودن نمونه دوم ورزشکار قزاقستان ندارد.

فدراسیون جهانی قایقرانی با تماسی که با فدراسیون ایران داشته اعلام کرده که اگر ایران 
می خواهد مجللی در المپیک حضور داشته باشد نام او را به فدراسیون جهانی اعلام کند تا 
شرایط حضور او در ریو مهیا شود. فدراسیون ایران اکنون در حال مذاکره با فدراسیون جهانی 

برای نهایی شدن حضور مجللی در المپیک 20۱6 است.
با این سهمیه تعداد ورزشکاران ایران در کاروان المپیک ریو به عدد 64 رسید و هم چنین 

علاوه بر مهسا جاور ، مجللی دومین قایقران ایران در المپیک است.
عادل مجللی: المپیکی شدنم کار خدا بود

ملی پوش قایقرانی ایران در حالی که اشک شوق می ریخت، گفت: کار خدا بود که نتیجه 
زحمت هایم را گرفتم.

 عادل مجللی درباره المپیکی شدنش اظهار کرد: واقعا نمی دانم چه بگویم. حال عجیبی 
دارم. کار خدا بود که این اتفاق افتاد. مزد زحمت هایی که کشیدم را گرفته ام. همیشه می گفتم 
در جهانی المپیکی می شوم و این اتفاق نیفتاد. واقعا روزهای سختی بود. می خواستم به 
سهمیه المپیک برسم، اما نشد که حالا این اتفاق افتاده و می توانم در ریو پارو بزنم. خیلی 

خوشحالم.
 او در پاسخ به این سوال که فکر می کرد این اتفاق بیفتد؟ گفت: من گفته بودم می خواهم 
در جهانی سهمیه بگیرم اما این اتفاق نیفتاده بود. خیلی تلاش کرده بودم. خیلی زحمت 
کشیدم. تمرین های سنگینی داشتم، اما نتیجه نگرفتم و روزهای سختی را پشت سر گذاشتم. 
کار خدا بود که روز )سه شنبه( نتیجه زحمت هایم را گرفتم. خدا جای حق نشسته است. 

امسال هم به سختی تمرین کرده ام و ان شاءلله در المپیک بهترین نتیجه را می گیرم.
ملی پوش المپیکی قایقرانی ایران در پاسخ به این سوال که چه برنامه ای برای المپیک 
ریو دارد؟ گفت: فعلا آنقدر خوشحالم که نمی توانم حرف بزنم. اکنون در مسابقات جهانی 
زیر 2۳ سال در بلاروس هستم اما انگیزه ام دو برابر شده است. با تمام توان تلاش می کنم. 
مبارزه می کنم تا در ریو نتیجه ای شایسته بگیرم. امیدوارم بتوانم نماینده ای خوب برای 
کشورم باشم. المپیک میدان بزرگی است که من برای آن آماده بودم و حالا تلاش می کنم 
آماده تر از قبل باشم. خوشحالم که آخرین المپیکی ایران در ریو هستم و از امروز با تمام 

وجود تلاش می کنم.

آمار و ارقام بازی تراکتور - استقلال خوزستان
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علمی و سلامت 

عجیب ترین دستگاههای ذخیره اطلاعات

دستگاههای ذخیره سازی اطلاعات در طول تاریخ، شکل های عجیب زیادی داشته اند؛ از 
دستگاه نساجی سده ۱9 میلادی گرفته تا مراکز داده عظیم که نیروی شرکت هایی مانند 

فیس بوک و گوگل را تامین می کنند.
 در این سال ها برخی از دستگاههای واقعا عجیب تلاش کردند تا شیوه ذخیره سازی 
داده های ارزشمند را تغییر دهند. این فناوری ها یا به شدت عجیب و به طرز اسفناکی 
گمراه کننده بوده یا اینکه از زمانه عقب بودند. با این حال هر کدام از آنها ویژگی های 

منحصربفرد خود را داشتند که ارزش یادآوری دارند.
سیلندر گرامافون

سیلندر مومی گرامافون زمانی که برای اولین بار در سال ۱8۷۷ توسط توماس ادیسون 
برای ثبت و ذخیره داده ساخته شد، اختراع جالبی بود.

این سیلندرهای مومی، مانند پروتو وینیل که در نهایت جایگزین آن ها شدند، کار 
می کردند. اما بدترین بخش این دستگاه این بود که چند بار پس از گوش دادن به اطلاعات 
ضبط شده، این سیلندرها غیرقابل استفاده می شدند. اکنون موزه ها در تلاش هستند تا این 

سیلندرهای شکننده را حفظ کنند.
درایو Twiggy شرکت اپل

اگرچه درایو Twiggy که نام خود را از یک بازیگر انگلیسی گرفته، به عنوان یک پاورقی در 
تاریخ به شمار می رود، اما کاربرد آن در رایانه لیزای اپل اکنون یک افسانه قدیمی محاسبات 
است. ماجرا از این قرار است که تنها رایانه لیزا ۱ به این سیستم منحصربفرد ذخیره مجهز 
بود و در سال ۱984 تقریبا وارد اولین رایانه مک نیز شد. این درایو اما نسبت به فلاپی های 
۱0 سانتی متری محبوب تر آن زمان غیرقابل اعتماد بود. در آن زمان شرکت اپل حتی در 
زمان رونمایی از رایانه لیزا 2 با درایو فلاپی، مجبور شد بروزرسانی های رایگان برای صاحبان 

لیزا ۱ ارائه کند.
دیسک لیزری

دیسک لیزری یک رابط ظریف بود که در مقابل همتایان کوچکتر خود شکست خورد. 

اندازه این دیسک 22۷ گرمی باعث می شد تا ذخیره اطلاعات به یک کار سخت تبدیل شود. 
این سیستم همچنین اطلاعات بسیار کمی در حد ۳0 تا 60 دقیقه را ذخیره می کرد، از این 
رو برای ثبت یک فیلم باید از چند دیسک استفاده می شد. کیفیت محتوای این دیسک ها نیز 
به شدت به کیفیت دستگاه پخش بستگی داشت. در نهایت دستگاههای پخش دی وی دی 

این دیسک لیزری را کنار زدند.
جاز درایو

دیسک های فشرده )زیپ درایو(  به سادگی در این فهرست قرار می گیرند اما نباید فناوری 
جاز داریو را که پس از این دیسک ها معرفی شدند و بطور کامل از زمانه عقب بودند، نادیده 

گرفت.
جاز درایو در زمان خود نسبت به زیپ با قیمت بسیار بالاتری فروخته شد و تنها می توانست 
یک تا دو گیگابایت داده را ذخیره کند. اما در همان آغاز معرفی این سیستم، دیسک ضبط 
فشرده سی دی-آر به بازار آمد و با معرفی سیستم آی مک اپل در سال ۱998 که مبتنی بر 
 ،Iomega سی دی رام بود، سقوط این فناوری آغاز شد. اگرچه این امر باعث نشد که شرکت

سازنده این درایوها، ساخت آن ها را متوقف سازد.
زیپ جیبی/ درایو کلیک

شرکت Iomega پس از سیستم های شکست خورده قبلی، محصولی با عنوان "کلیک" 
را معرفی کرد که بعدها به "PocketZip" تغییر نام داد. در همان دوران، فناوری ارزانتر و 

بهینه تر "فلش" باعث شد تا این سیستم نیز شکست بخورد.
مینی دیسک

برای  بهتر نیست. تلاش شرکت سونی  به معنی محصول  اندازه کوچکتر  همیشه 
کوچک سازی سی دی ها با تفکر قدیمی مغایر از آب درآمد. بزرگترین مشکل این شرکت، 
فروش مینی دیسک بود که روی کاغذ موفق بودند اما قیمت بسیار بالا آن ها در مقایسه با 

مشتریان نوجوانشان باعث شد تا سی دی و دی وی دی انتخاب بهتری به نظر برسد.
عمر این مینی دیسک ها 20 سال است و در زمان خود توانست نظر متخصصان را جلب 
کند اما با معرفی آی پاد در سال 200۱ توسط استیو جابز، عمر این دیسک های کوچک 

پایان یافت.
دایو ایکس

فناوری دایو ایکس )Divx( یک نوسان گذرا در تاریخ دستگاههای ذخیره اطلاعات 
محسوب می شود. شرکت Circuit City که فروش این ایده را به عهده داشت، اکنون کاملا 

از بازار خارج شده است که خود، نشان دهنده داستان است.
ایده این فناوری، یک دی وی دی یک بار مصرف بود که باید به قیمت بسیار ارزانی به 
فروش می رفت و خریدار تنها می توانست محتویات آن را تا 48 ساعت مشاهده کند. پس 
از این زمان، دیسک غیرقابل استفاده بود و برای  استفاده مجدد باید یک دیسک دیگر 

خریداری می شد.
کارت های حافظه ویتا

این تجربه کاملا شکست خورده برای بسیاری از مردم آشناست. کارت های حافظه ویتا 
در همان دامی افتاد که کارت های مبتنی بر فلش این شرکت دچار شده بودند. از بسیاری 
جهات، کنسول دستی ویتا یک ایده عالی بود که به دلیل پشتیبانی بد شرکت سازنده نابود 

شد.

چرا خستگی مفرط شایع است؟ 
تعداد زیادی از مردم از خستگی مفرط رنج می برند اما سوال این است که آیا این مشکل، 
از زندگی مدرن ناشی می شود یا اینکه خستگی جسمی، روحی و روانی از مشکلات قدیمی 

بشر است؟
به گزارش ایسنا، بدون شک احساس خستگی مزمن، نگرانی جدی جوامع امروزی به 
حساب می آید و آمارهای قابل توجهی وجود دارد که نشان دهنده تحلیل رفتن نیروهای 
انسانی به لحاظ روحی - روانی در بخش هایی همچون خدمات درمانی است. در مطالعه 
پزشکان آلمانی آمده است که نزدیک به 50 درصد پزشکان دچار احساس خستگی مفرط 
می شوند و در تمامی ساعت های روز خسته هستند. همچنین حتی فقط فکر به کار کردن 
در هنگام صبح در آنان احساس خستگی بوجود می آورد. زنان و مردان در مواجهه با 
احساس خستگی مفرط به شیوه های مختلف برخورد می کنند. نتایج اخیر بررسی محققان 
فنلاندی نشان می دهد که کارمندان مرد نسبت به زنان کمتر احتمال دارد به دلیل احساس 
خستگی به مرخصی استعلاجی بروند. همچنین با در نظر گرفتن اینکه افسردگی شامل 
احساس خستگی می شود برخی افراد این طور استدلال می کنند که خستگی مفرط، 
شکلی دیگر و عنوانی تعدیل شده از افسردگی است. در واقع برخی کارشناسان بر این 
باورند که احساس خستگی مفرط عنوان آراسته شده افسردگی است. با این حال به طور 
کلی این دو عارضه از یکدیگر متمایز در نظر گرفته می شوند. کارشناسان معتقدند افسردگی 
شامل عدم اعتماد به نفس، حتی خود تحقیری و خود انزجاری می شود که در احساس 

خستگی مفرط دیده نمی شود. 
در حقیقت در احساس خستگی جنبه »خود« دست نخورده باقی می ماند. همچنین 
عصبانیت در خستگی مفرط به خود شخص برنمی گردد بلکه متوجه سازمان محل فعالیت 
فرد و کارمندانی است که با آنان کار می کند. به علاوه احساس خستگی مفرط نباید 
با سندرم خستگی مزمن اشتباه گرفته شود. این سندرم در برگیرنده دوره های طولانی 
خستگی طاقت فرسای جسمی و روانی حداقل برای مدت زمان شش ماه است به گونه ای 
که بسیاری از بیماران با انجام کوچک ترین فعالیت ها احساس درد دارند. تاکید فزاینده بر 
قدرت بازدهی و نیاز روانی به تایید ارزش یک شخص، متناسب با نوع شغل او، کارمندان را 

در وضعیت دائم »جنگ یا گریز« قرار می دهد.
 این شرایط در اصل برای مواجهه با خطرات شکل گرفته است اما در صورتی که فرد 
برای مدت زمان طولانی و مداوم با این نوع فشار روبرو باشد به افزایش بی وقفه هورمون های 
استرس در بدن منجر می شود. بررسی متون و تحقیقات گذشته حاکیست افراد مدت ها 
پیش از آنکه محیط کار به شکل مدرن تغییر پیدا کند، دچار خستگی های افراطی بوده اند. 
دانشمندانی همچون بقراط معتقد بودند تمامی بیماری های جسمی و روانی می تواند در 
تعادل نسبی چهار فاکتور خلط - خون، صفرای زرد، صفرای سیاه و بلغم دنبال شود. صفرای 
سیاه گردش خون بدن را کند کرده و موجب انسداد مجراهای مغز می شود و فرد را دچار 

احساس خستگی، رخوت،   فرسودگی و افسردگی می کند.
 اکنون پزشکان دریافته اند اعصاب سیگنال های الکتریکی را جابه جا می کنند و معتقدند 
عصب های ضعیف ممکن است انرژی فرد را از بین ببرند. آشکار است افراد بسیاری در طول 
تاریخ با احساس خستگی و مشابه با آنچه اکنون افراد تجربه می کنند روبرو شده اند و در 
نتیجه خستگی بخشی از زندگی انسان بوده است. در حقیقت به طور قطع مشخص نیست 
چه فاکتورهایی به فرد احساس انرژی می دهد و چگونه انرژی به سرعت و بدون تلاش 
جسمی از بین می رود. همچنین نمی توان به طور قطع اظهار کرد که علائم خستگی در 
جسم و روح ریشه دارد یا ناشی از وضعیت جامعه است یا اینکه از رفتارهای خود فرد نشات 
می گیرد؛ شاید حقیقت این باشد که تمامی این موارد صحیح است. درک فزاینده از ارتباط 
ذهن - بدن نشان می دهد که احساسات و باورهای ما می تواند تاثیر عمیقی بر روان مان 
داشته باشد. فشارهای روانی سطح التهاب بدن را افزایش داده و میزان درد را تشدید 

می کند و در برخی موارد می تواند به تشنج و نابینایی منجر شود.
در حقیقت به اعتقاد کارشناسان نمی توان گفت یک بیماری کاملا ریشه ای جسمی یا 
روحی – روانی دارد زیرا در اغلب موارد همزمان هر دوی آنها را در بر می گیرد. هر چند 
جای تعجب ندارد که محیط زندگی، ذهن انسان را تیره و تار کرده و بدن را بر اثر خستگی 

ناتوان می سازد.
همچنین باید به این نکته توجه کرد که شبکه های اجتماعی می توانند قوای ذخیره بدن 
را از بین ببرد. همچنین اگرچه استفاده از این تکنولوژی ها برای حفظ سرعت و انرژی است،  

به نوبه خود فاکتورهای استرس زا به حساب می آیند.
اگرچه تاریخ درس های آموزنده ای در اختیار بشر می گذارد، برای رفع حس بی حالی 
و خمودگی راهکار آسانی ارائه نکرده  است. در گذشته به بیماران مبتلا به ضعف عصب 
توصیه می شد مدت زمان طولانی را استراحت کنند اما کسالت ناشی از آن اغلب وضعیت 
را تشدید می کرد. امروزه مبتلایان به خستگی مفرط تحت درمان های رفتاری شناختی 
قرار می گیرند تا به آنان کمک شود خستگی روحی - روانی را کنترل کنند و به راه های 

سرحال شدن پی ببرند.
به گزارش شبکه خبری بی بی سی، همچنین درمان رفع خستگی برای افراد مختلف 
متفاوت است. افراد اغلب خودشان می دانند چه فاکتورهایی آنها را پرانرژی می سازد و 
چگونه می تواند انرژی کسب شده را حفظ کنند. برای مثال برخی افراد با مطالعه کردن و 
برخی دیگر با ورزش کردن پرانرژی می شوند. اما آنچه بیشتر اهمیت دارد مرزبندی کردن 

میان کار و اوقات فراغت است.

آیا صدای قرچ قروچ گردن، طبیعی است؟
صدای قرچ قروچ گردن از نظر پزشکی کریپتوس، یعنی شنیدن یا حس کردن صداهایی 
نظیر تق تق، قریچ یا ترق ترق در پوست یا مفاصل، نامیده می شود. کریپتوس نشان دهنده 
تجمع هوایی است که در فضای فشرده ای در مفصل یا بافت زیر پوستی محصور شده 
است.زمانی که تاندون یا عضله روی سطح استخوانی سر می خورد، باعث ایجاد صدایی 
نظیر صدای ترکیدن بادکنک می شود. در گردن این مورد زمانی رخ می دهد که مفاصل 
با چرخاندن گردن، سر می خوردند. این امری طبیعی است. اگر صدای قرچ قروچ گردن 
با درد همراه بود، با پزشک خود مشورت کنید تا در صورت وجود مشکلاتی غیر طبیعی، 
تشخیصی صورت گیرد. این می تواند نشانه وجود آسیب دیدگی در رباط ها و یا برخی 
از غضروف های شل شده، باشد. بیماران دیگری که به التهاب تاندون و یا بورسیت مبتلا 
هستند نیز تجربه صداهایی نظیر قرچ قروچ گردن را داشته اند، اما اگر صدای قرچ قروچ 
یا ساییده شدن ناهنجارتر بود، ممکن است نشانه تغییراتی باشد که به دلیل آرتروز یا 

استئوآرتریت در مفاصل ایجاد شده است. 
علائم و نشانه ها

 کاهش دامنه حرکتی:
 گردن و سر میتوانند انعطاف پذیری طبیعی خود را از دست بدهند، به خصوص زمانیکه 
سعی می کنید با گوش خود شانه ها را لمس کنید )فلکشن یا خم شدن جانبی( یا زمانیکه 

سعی می کنید آنها را به پشت شانه ها حرکت دهید )چرخش(. 
سردرد: 

درد در قسمت پشت سر یا گردن که به سمت شقیقه و پیشانی نیز سرایت می کند.
 درد عضلانی و حساسیت به لمس:

 زمانیکه لمس کردن و ایجاد فشار بر عضلات گردنی باعث درد آن می شود.
بی حسی یا سوزن سوزن شدن بازو: 

این مورد در نتیجه فشرده شدن اعصاب یا اسپوندیلوز گردن که به ترتیب به دلیل اسپاسم 
طولانی مدت عضلات گردن و افزایش سن ایجاد می شوند، می باشد.

ایجاد سفتی یا وجود توده "سخت" نیز می توانند در محل اسپاسم عضلانی محسوس 
باشند.

 قرمزی پوست:
 گاها در پوست اطراف گره در عضله و بیشتر از ان پس از دوش آب داغ، ایجاد می شود. 

درمان
زمانیکه عوارض جانبی حادی نظیر گردن درد، سکته مغزی و آرتروز )استئوآرتریت( 
رخ می دهد، شما به مراقبت پزشکی نیاز خواهید داشت. تا زمانیکه مراقبت های پزشکی 
مناسب را دریافت نکرده اید، گردن خود را ثابت و بی حرکت نگه دارید و از حرکات 

ناگهانی بپرهیزید.

چگونه با کم کاری تیروئید مبارزه کنیم؟
یک متخصص غدد گفت: غذاهایی که ید کافی دارند برای مقابله با کم کاری تیروئید 

مناسب هستند.
دکتر فروغ صالحی در گفت وگو باایسنا با بیان اینکه علایم کم کاری تیروئید بسته به میزان 
شدت بیماری متفاوت است، اظهار کرد: تیروئید، یک غده  کوچک و پروانه ای شکل بوده 
که در انتهای ناحیه جلوی گردن واقع شده است. وی ادامه داد: رژیم غذایی مناسب برای 
بیماری کم کاری تیروئید، رژیم سالم و متوازنی است که نیازهای بدن را برای حفظ عملکرد 

مطلوب بدن تامین می کند. 
یک متخصص غدد در خراسان جنوبی تصریح کرد: افزایش حساسیت به سرما، یبوست، 
خشکی پوست و اختلالات قائدگی از علائم کم کاری تیروئید است.  صالحی با اشاره به 
اینکه انتخاب های غذایی خود را اصلاح کرده و غذاهای سالم  مصرف کنید، بیان کرد: 
الگوی غذایی مطلوب برای بیماری کم کاری تیروئید شامل مصرف غذاهای غنی از یُد 
است که الگوی غذایی مطلوب  به کاهش علایم عوارض مرتبط با مشکلات تیروئیدی 

کمک می کند. 
 وی عنوان کرد: افرادی که دچار کم کاری تیروئید هستند از مصرف بیش از حد مواد 
غذایی کلم، گل کلم، بادام زمینی، کلم پیچ و شلغم خودداری کنند. این متخصص غدد 
یادآور شد: بیماران مبتلا به کم کاری تیروئید به راحتی وزن گرفته و به سختی وزن کم 

می کنند که این به دلیل اختلالات هورمونی ناشی از این بیماری است. 
صالحی با اشاره به سایر عوارض کم کاری تیروئید، خاطر نشان کرد: کم کاری تیروئید اگر 
درمان نشود منجر به عوارضی مشکلات قلبی، افسردگی و کاهش عملکرد ذهنی، همچنین 

ضعف عضلات، تولد نوزادان با نقص و ناباروری از عوارض این بیماری می شوند.

 10 دلیل وتوصیه مهم درباره خوردن صبحانه
شاید برای بسیاری از افراد خوردن صبحانه جزو برنامه های روزمره آن ها نباشد و خیلی نیز 
مشتاق به خوردن صبحانه نباشند، ولی خوب است بدانید صبحانه اصلی ترین وعده غذایی 
روزانه است و باید به این ده دلیل خوردن آن را جدی بگیرید. در این مقاله با یکدیگر ۱0 
دلیل مهم خوردن صبحانه را بررسی می کنیم و امید داریم دوستانی که از خوردن صبحانه 

طفره می روند تجدیدنظر کنند.
1-  روزه خود را بازکنید!

تا حالا به این فکر کرده اید که صبحانه چه معنایی دارد؟ بدن انسان ها به صورت خودکار 
سوخت وساز بدن را طی شب و در هنگام خواب کم می کند تا بتواند ساعت هایی را که شما 
خواب هستید و غذا نمی خورید را با موفقیت پشت سر بگذارد. حال شما با طلوع آفتاب و 
برخاستن از رختخواب گرم ونرم خود با خوردن صبحانه در حقیقت متابولیسم بدن خود را نیز 
بیدار می کنید و بدن شما با سوختن کالری های ورودی از طریق صبحانه موتور بدن شمارا 

گرم می کند تا شما بتوانید برای فعالیت های روزمره خود آماده شوید.
2- بیشتر بخورید، بیشتر وزن کم کنید!

تحقیقات به صورت مداوم نشان داده اند که خوردن صبحانه به کاهش وزن کمک می کند، 
هر وقت شما خوردن صبحانه را از برنامه خود حذف می کنید از طرف دیگر هنگام نهار بسیار 
گرسنه می شوید درنتیجه توانایی خوردن یک گاو کامل را خواهید داشت! که این یعنی ورود 
حجم زیادی از کالری در یک وعده غذایی و این خود عاملی برافزایش وزن شما می شود ولی 

با خوردن صبحانه به طبع اشتهای شما برای نهار نیز کمتر می شود.
۳- آیا دوست دارید که درون مدرسه و سرکار عملکرد بهتری داشته باشید؟

اگر دوست دارید که صبح ها سرکار یا درون مدرسه و دانشگاه با حداکثر توان فکری و 
جسمی خود حاضر شوید بایستی صبحانه بخورید زیرا با خوردن صبحانه علاوه بر تأمین انرژی 

موردنیاز بدن شما در صبح این صبحانه شمارا کاملًا بیدار و سرحال می کند.
4- ویتامین و مواد معدنی بخورید

شاید صبحانه جزو معدود فرصت هایی در طول روز باشد که به شما این فرصت را می دهد 
تا بتوانید برخی از مواد غذایی را که در طول روز فرصت خوردن آن ها را پیدا نمی کنید را 
بخورید، برای مثال شما می توانید در وعده صبحانه خود از انواع آبمیوه های طبیعی که حاوی 
مقادیر زیادی ویتامین است استفاده کنید، یا اینکه می توانید از دانه های گندم نیز استفاده 
کنید در کل وعده صبحانه فرصت طلایی برای مصرف مواد معدنی و طبیعی بسیاری است.

5- صبحانه بخورید تا خوش اخلاق باشید
تحقیقات نشان می دهد که افرادی که گرسنه هستند کمتر توانایی کنترل خود را در شرایط 
متفاوت دارند و متعاقباً بیشتر خشمگین و عصبانی و بدخلق می گردند، پس اگر می خواهید 
کنترل خود را بیشتر حفظ کنید و بیشتر آرامش داشته باشید نگذارید شکمتان خالی شود، 

صبحانه یکی از بهترین راه های پر کردن شکم در طول روز کاری است.
6- شیرینی بی شیرینی

خوردن شیرینی و مواد قندی برای وعده صبحانه کار هوشمندانه ای نخواهد بود زیرا با 
خوردن مواد قندی، قند خون شما بعد از چند ساعت به شدت افت پیدا می کند و شما برای 
جبران این افت بایستی مجدداً مواد قندی مصرف نمایید پس در وعد صبحانه مصرف مواد 

قندی را کنار بگذارید.
7-  صبحانه بخورید تا بهتر عمل کنید

خوردن صبحانه باعث بهبود سوخت وساز بدنتان می شود پس اگر می خواهید سوخت وساز 
بدنتان تنظیم عمل کند بایستی خوردن صبحانه را در دستور کار خود قرار دهید.

8- با خوردن صبحانه الگوی فرزندان خود شوید
اگر شما فرزند یا فرزندانی دارید بایستی حتماً خوردن صبحانه را در اولویت های حتمی 
کاری خود قرار دهید زیرا با این کار فرزندان شما نیز علاوه برخوردن صبحانه این کار برای 

آن ها یک عادت می شود و این باعث بهبود سلامتی و سبک زندگی آن ها می گردد.
۹- دسر نخورید

اگر می خواهید از یک دسر چرب و پر شکر به عنوان یک وعده صبحانه استفاده کنید بهتر 
است که مجدداً به کرده خود فکر کنید زیرا این سبک غذاها باعث از کار انداختن سیستم 

هاضمه شما برای مدتی می شود.
1۰- به مواد تشکیل دهنده صبحانه توجه کنید.

بسیار دیده شده که افراد به نوع مواد مصرف شده در وعده صبحانه توجه نمی کنند ولی بایستی 
خیلی مراقب مواد مصرفی در وعده صبحانه خود باشند زیرا این مواد می تواند روز شمارا تغییر 
دهد پس تا جای ممکن از مصرف مواد قندی و چربی در وعده صبحانه دوری کنید و حتماً نیز 
این مراقبت ها را برای کودکان خود نیز اعمال کنید زیرا کودکان کمتر به این موارد توجه دارند 
و برعکس بیشتر به خوردن مواد چرب و شیرین به عنوان صبحانه راغب هستند ولی این وظیفه 

شماست که آن ها را به سمت خوردن صبحانه مقوی و بی ضرر هدایت کنید.

با این غذاها 
دندان هایتان را 

سفید کنید

 حفظ سفیدی دندان ها در سنین میان سالی و پیری اهمیت فراوانی دارد. این میان یک سری 
غذاها هم هستند که باعث شفاف تر شدن زردی دندان ها می شوند که در اینجا به برخی از آنها 

اشاره می کنیم.
حفظ سفیدی دندان ها در سنین میان سالی و پیری اهمیت فراوانی دارد. لکه شدن دندان ها 
با بالا رفتن سن بدتر می شود، ریشه دندان های بسیاری از افراد مسن اغلب قابل رؤیت است و 

استفاده از مواد رنگ زدای حاوی پرکسید اغلب برای  آنها بسیار دردناک خواهد بود.
خوشبختانه هنوز روش هایی زیادی برای کاستن میزان رنگ رفتگی دندان ها وجود دارد. 
در حالی که سیگار را ترک کرده و از نوشیدنی هایی که باعث ایجاد لکه روی دندان می شود 
مانند چای سیاه، قهوه، کولا و نیز غذاهایی مانند کاری، ریشه چغندر و میوه های دانه دار پرهیز 
می کنید، این میان یک سری غذاها هم هستند که باعث شفاف تر شدن زردی دندان ها می شوند 

که در اینجا به برخی از آنها اشاره می کنیم.
کرفس

سبزی های ترد و فیبرداری مانند کرفس و هویج در واقع غذاهای به اصطلاح پاک ساز 
هستند؛ چرا که با جویدن آنها، دندان ها سفید و تمیز می شوند. محتوای بالای فیبری آنها میزان 
سایندگی کمی دارد و زمانی که آنها را می جوید، دندان هایتان را می سابند و باعث می شوند 

لکه های روی آن از بین بروند. 
توت فرنگی

این میوه تابستانی سرشار از اسید مالیک بوده که نوعی ماده طبیعی سفیدکننده مینای دندان 
محسوب می شود. اسید مالیک باعث تحریک تولید بزاق دهان می شود. بزاق به مانند دهان شویه 
عمل می کند، دندان ها را پاک سازی می کند و آنها را از شر باکتری ها و غذاها و نوشیدنی هایی که 
ممکن است باعث لک شدن دندان شوند مصون می دارد، بنابراین هرچه دهانتان بزاق بیشتری 

تولید کند، لبخندتان زیباتر خواهد شد.
سیب

سیب حاوی میزان بالایی اسید مالیک است که در سفیدی دندان ها تأثیر به سزایی دارد 
و از طرفی محتوای فیبری ترد آن در از بین بردن لکه های سطحی دندا ن ها بسیار خوب 
عمل می کنند. اگر نگران پوسیدگی دندان هایتان هستید، بهتر است میزان مصرف سیب های 
شیرین تر را در رژیم غذایی تان به حداقل برسانید. انواع تارت به عنوان گزینه جایگزین تأثیر 

بهتری دارند و آسیب کمتری به سطح دندان وارد می کنند.
پنیر

پنیر و سایر محصولات لبنی مانند شیر و ماست سرشار از کلسیم هستند که باعث تقویت 
مینای دندان شده و از طرفی اسید لاکتیک موجود در آن هم به سفیدی دندان ها کمک 
می کند. فراموش نکنید که اسید لاکتیک از دندان ها در برابر پوسیدگی محافظت می کند. 
خوردن پنیر هم منجر به افزایش تولید بزاق دهان شده که باعث می شود دندان هایی تمیزتر و 

پاک تر داشته باشید.
آناناس

در شرایطی که این میوه سرشار از فروکتوز و اسیدهای میوه است که فرساینده مینای دندان 
هستند، اما حاوی آنزیمی بسیار قوی به نام بروملین است که می تواند به از بین رفتن لکه های 
سطحی دندان کمک کند. هم چنین بروملین در کاهش تجمع رسوبات دندانی هم تأثیر 
بسزایی دارد. اگر دوست دارید از مزایای آناناس در سفید شدن دندان ها و کاهش خطر بروز 
پوسیدگی ها و کرم خوردگی ها بهره مند شوید، بهتر است بعد از جویدن و خوردن آن، دهانتان را 

با دهان شویه های بدون الکل شستشو دهید.
کنجد

خوردن دانه های کنجد باعث از بین رفتن لکه های سطح دندان می شود. وقتی این دانه ها را 
می جوید، محتوای سخت و زمخت فیبری آنها روی مینای دندان ساییده شده و لکه ها را از 
بین می برد. به خاطر داشته باشید که حتما بعد از مصرف آن از نخ دندان استفاده کنید؛ چرا که 

ممکن است برخی ذرات آن لابه لای دندان ها گیر کنند. 
پاپایا

پاپایا سرشار از آنزیمی به نام پاپاین است که به مانند بروملین در از بین بردن لکه های دندانی 
تأثیر به سزایی دارد. بهتر است از پاپایای سبز نرسیده که ترکیبی شناخته شده در سواحل 

جنوب شرقی آسیاست در سالاد خود به میزان زیاد استفاده کنید. 
پاپاین در پاپایای نارس سبز به مقدار فراوانی وجود دارد؛ از طرفی محتوای شکر این نوع پاپایا 

که باعث فرسایش مینای دندان می شود، نسبت به پاپایای رسیده شیرین بسیار کمتر است.
شکلات تلخ

اگر کسی از شما پرسید که غذای مفیدی نام ببرید که در سفید کردن دندان ها بسیار 
تأثیرگذار باشد، بی شک شکلات تلخ یکی از این غذاهاست. کاکائو سرشار از ترکیبی به نام 
تسوبرومین است که مانع از لک شدن مینای دندان می شود. برای آن که از مزایای آن بهره مند 
شوید بی آنکه به دندان هایتان آسیب برسد، شکلات تلخی را انتخاب کنید که درصد شیرینی 

آن کم بوده و کاکائوی آن حدود ۷0 درصد باشد.
روغن نارگیل

به جای خوردن روغن نارگیل، بهتر است یک قاشق از آن را در دهانتان بریزید و به مدت 
20 دقیقه در روز مثل دهانشویه قرقره کنید تا دندان هایتان تمیز شوند و اثر ناشی از آسیب 

باکتری ها را در دهان از بین ببرد.
آدامس  بدون شکر

این آدامس ها تأثیر به سزایی در تحریک تولید بزاق دهان دارند. دهان خشک هیچ منفعتی 
برای دندان ها ندارد و برعکس، روند لک شدن آن را تسریع می کند، بنابراین هرآنچه باعث افزایش 

جریان تولید بزاق در دهان شود، می تواند در این مسیر مؤثر باشد. 

محققین انگلیسی ژنی را در گوجه فرنگی شناسایی کرده اند که با کنترل آن می توان از 
زود خراب شدن گوجه ها جلوگیری و طعم آن را بهتر کرد.

در گوجه فرنگی مکانیزمی وجود دارد که موجب نرم شدن آن می شود و تا کنون به 
عنوان یک مسئله ناشناخته برای دانشمندان باقی مانده بود.

اما محققین دانشگاه »رویال هالووی لندن«  موفق به شناسایی ژنی شده اند که با ایجاد 
تغییر در آنزیم گوجه فرنگی موجب نرم شدن آن می شود اما با مهار آن می توان گوجه را  
برای مدت زیادی به صورت سفت و کاملا رسیده نگهداری کرد ضمن اینکه می توان تنوع 

طعم گوجه فرنگی را افزایش داد.
ژن کشف شده در حقیقت موجب تغییراتی در آنزیم »پکتات لیاز« گوجه فرنگی می 
شود که معمولا این ماده باعث از بین رفتن »پکتین« در دیواره سلول های گوجه در زمان 

رسیده شدن و در نهایت نرم شدن و زود خراب شدن آن می شود.
به گفته محققین در صورت جلوگیری از فعالیت این ژن می توان فرایند نرم شدن گوجه 
فرنگی را به طرز قابل توجهی کاهش داد و کشاورزان مقدار بیشتری گوجه پرورش دهند و 

نگرانی برای خراب شدن زود هنگام آنها وجود نداشته باشد. 

مهندسان یک شرکت تولیدکننده ربات در آلمان با استفاده از تجهیزات ارزان قیمت یک 
ربات سرآشپز ساختند که در طبخ انواع سوسیس ها مهارت ویژه ای دارد.

ربات سرآشپز برای ارتباط بهتر با مشتریان به دو تبلت یکی برای سفارش غذا و دیگری 
برای ارتباط با مشتریان مجهز شده است. همچنین دو دوربین به طور پیوسته بر روند 

سرخ شدن سوسیس ها نظارت می کنند.
ربات سرآشپز BratWurst در اولین روز رونمایی در نمایشگاه تجهیزات فناوری رباتیک 
آلمان توانست 200 عدد سوسیس را با روش های گوناگون سرخ کند و در ظرف های غذا 

در اختیار مشتریان قرار دهد.
ربات سرآشپز سوسیس پز توسط شرکت FZI با هدف نمایش بخش پنهان صنعت 
رباتیک یا به عبارتی قابلیت ربات ها برای ورود به زندگی عادی مردم تولید شده است. 
در واقع هدف اصلی ساخت این ربات به کارگیری مواد و تجهیزات موجود برای پایین 

نگه داشتن قیمت نهایی یک محصول جدید و در دسترس است.
ربات سوسیس پز دارای یک بازو با مفصل های مجهز به موتور است که در انتهای بازو یک 

گیره معمولی برای گرفتن سوسیس دارد.
شرکت سازنده اعلام کرد: ربات سوسیس پز با برنامه قابل تغییر و قابلیت های متفاوت 

هم اکنون به بازار عرضه شده است.

گوجه فرنگی خوشمزه تر و مقاومتر می شود

این ربات سرآشپز را ببینید

دانشگاه  دارویی  رییس مرکز تحقیقات علوم دریایی 
علوم پزشکی جندی شاپور اهواز از استخراج ترکیباتی از 
جلبکهای دریایی با خواص محافظت کبدی و محافظت 

کلیوی خبر داد.
 دکتر محمدرضا شوشی زاده با اشاره به نزدیکی خط 
ساحلی خلیج فارس به خوزستان، اظهار کرد: در راستای 
استخراج ترکیبات بیولوژیکی از آب های دریایی  چندین 
گونه مختلف جانوری و دریایی انتخاب و اثرات ضدسرطانی  
و ضدمیکروبی آن ها بررسی شد؛ برخی از آن ها نیز به عنوان 
مکمل ها و بسترهایی برای مصارف دارویی برداشت شدند.

وی با بیان این که در حال حاضر نزدیک به ۱5 طرح 
تحقیقاتی در این مرکز وجود دارد، افزود: اکنون در حال 
کار بر روی ترکیبات ضدسرطانی هستیم و در این راستا 
که  شده اند  استخراج  ترکیباتی  دریایی  جلبک های  از 
اثرات هپاتوپروتکتیو یا محافظت کبدی و نفروپروتکتیو 
یا محافظت کلیوی دارند. رییس مرکز تحقیقات علوم 
دارویی دریایی دانشگاه علوم پزشکی جندی شاپور اهواز 
با اشاره به راه اندازی رشته ترکیبات دارویی دریایی در 
مقطع کارشناسی ارشد طی دو سال گذشته در دانشکده 

داروسازی این دانشگاه گفت: با توجه به این که امکانات در 
حوزه پژوهش کافی نبود، به بخش آموزش آمدیم و این 

رشته را راه اندازی کردیم.
رشته  این  در  دانشجویانی  کرد:  تصریح  شوشی زاده 
پذیرفته می شوند که بتوانند مطالعه بین رشته ای داشته 
باشند، چراکه به طور مثال بخشی از این رشته مربوط به 
منبع دریایی و کشت و پرورش در آن، بخشی مربوط به 
حوزه شیمی و جداسازی و خالص سازی ترکیبات فعال از 
منابع گیاهی و جانوری و قسمتی نیز مربوط به داروسازی 

می شود. رییس مرکز تحقیقات علوم دارویی دریایی دانشگاه 
به  اشاره  با  همچنین  اهواز  پزشکی جندی شاپور  علوم 
مکمل ها و بسترهایی که برای داروسازی استفاده می شود، 
از جداسازی کیتین و کیتوزان در این مرکز به عنوان بستر 
مهمی برای داروسازی یاد کرد و گفت: از این مواد می توان 
و  استفاده  و سوخته  آسیب دیده  پوست های  ترمیم  در 
پوست مصنوعی ایجاد کرد.  وی افزود: همچنین ژلاتین 
ماهی که ماده ای با کاربردهای بسیار زیاد است، جداسازی 
و خالص سازی شد؛ این ماده به جز استفاده در کپسول های 
دارویی، در مواد غذایی نیز استفاده می شود؛ معمولاً ژلاتین 
را از استخوان گاو استخراج می کنند اما ژلاتین موجود در 
ضایعات ماهی  طول پلیمرهای کوتاه تری داشته و به راحتی 
هضم می شود.  رییس مرکز تحقیقات علوم دارویی دریایی 
دانشگاه علوم پزشکی جندی شاپور اهواز تصریح کرد: مراکز 
تحقیقات زیرشاخه ای از معاونت پژوهشی هستند و چندان 
از اولویت های دانشگاه نبوده اند، بنابراین به دلیل نبود بودجه 
و امکانات کافی، اگرچه کارهای بسیاری انجام شده است؛ اما 
از برنامه ریزی اولیه بسیار عقب هستیم و نتوانستیم آن طور 

که می خواهیم، فعالیت کنیم.

استخراج ترکیباتی با اثرات محافظت کبدی و کلیوی از جلبک دریایی



اجتماعی 6

امیرآبادی فراهانی نماینده قم: 

تولیدات استان قم  قابلیت حضور در بازارهای 
خارجی را دارد 

نماینده مردم قم در مجلس شورای اسلامی با اشاره به اینکه تولیدات این استان قابلیت 
حضور در بازارهای خارجی و منطقه را دارد، گفت: نگاه تولیدهای قم باید صادرات محور باشد. 
به گزارش روابط عمومی شرکت شهرک های صنعتی استان قم، احمد امیرآبادی فراهانی 
در بازدید از دو شهرک صنعتی محمودآباد و شکوهیه قم در سخنانی، حضور تولیدکنندگان 
استان به خصوص واحدهای صنعتی مستقر در شهرک های صنعتی را درای ظرفیت های 
بالا و توانمند ارزیابی کرد و افزود: برای صادرات تولیدها در منطقه بازارها و شرایط خوبی 
داریم که باید استفاده شود. وی در ادامه گفت: متاسفانه تلاش ها و تبلیغات فراوانی در جهان 
بر ضد ایران انجام می شود ولی این همت ایرانی و اسلامی است که برغم تمام این تلاش ها 
توانسته است حضور خود را در عرصه های مختلف به خصوص تولید و صنعت حفظ کرده 
و همواره در راه توسعه آن گام بردارد. عضو هیات رئیسه مجلس شورای اسلامی، حمایت 
آحاد جامعه از تولید و صنعت ایرانی را خواستار شد و خاطرنشان کرد: یکی از عواملی که 
می تواند صنعت و تولید داخلی را تقویت کند خرید این تولیدها توسط مردم است و باید به 
این مساله توجه داشته باشیم که خرید هر کالای ایرانی زمینه ساز اشتغال هموطنان است. 
امیر آبادی هم چنین به برنامه های حمایتی دولت و مجلس از صنایع کوچک و متوسط 
اشاره کرد و گفت: ما در مجلس تلاش می کنیم تا با بهره گیری از نظرهای خود صاحبان 
صنایع و سرمایه گذاران به تصویب قوانین و یا اصلاح آنها اقدام کنیم و دولت نیز می تواند با 
سیاست های مناسب در بخش واردات و صادرات تاثیری مستقیم در بخش تولید داخل ایجاد 
کند. مدیرعامل شرکت شهرک های صنعتی استان قم نیز در این بازدید، حضور نمایندگان 
مردم در مجلس شورای اسلامی در شهرک های صنعتی را سبب تعامل و تسریع در رفع 
مشکلات و نیازهای واحدهای صنعتی عنوان کرد و گفت: شرکت شهرک های صنعتی قم 
بدنبال آن است تا از این ظرفیت موجود در استان برای رفع نیازها و تامین زیرساخت های 
موجود صنایع گام بردارد. امیر طیبی نژاد با اشاره به بازدیدهای صورت گرفته، خاطرنشان 
کرد: در این بازدیدها موضوع هایی چون کمبود برق، آب و مسائل مرتبط با مالیات، ارزش 
افزوده، بیمه و سرمایه در گردش مطرح شد. نماینده مردم قم در مجلس شورای اسلامی در 
این بازدیدها که رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم نیز حضور داشت، ضمن 
بازدید از چندین واحد صنعتی از نزدیک در جریان مشکلات و نیازهای سرمایه گذاران بخش 
خصوصی قرار گرفت. استان قم دارای هفت شهرک صنعتی شکوهیه، الغدیر، چاپ و نشر، 
سلفچگان، محمود آباد، ثامن الائمه)ع( -قنوات- و فناوری اطلاعات و ارتباطات )I.C.T( و چهار 

ناحیه صنعتی خورآباد، دستجرد، سیرو و طغرود است.
 

مدیرکل بنیاد شهید وامور ایثارگران استان قم  خبرداد:

دیدار و سپاس از 3500 خانواده
 معظم شهید و ایثارگر قم

مدیرکل بنیاد شهید وامور ایثارگران استان قم گفت: از ابتدای امسال تا کنون دیدار با ۳500 
خانواده معظم شهید و ایثارگر در قالب طرح سپاس انجام شده است. 

به گزارش ایثار واحد استان قم، سردار سید جواد هاشمی افزود: این طرح در راستای تقدیر، 
تکریم و تجلیل از مقام شامخ خانواده های صبور و ایثارگر شهدا ، جانبازان و آزادگان با حضور 
خادمان در منازل ایشان صورت می گیرد. وی ادامه داد: در این مدت ۱۷22دیدار از والدین، 
همسر و فرزندان شهدا، ۱2۱5 دیدار با جانبازان و خانواده ایشان  و 5۱۷ دیدار با آزادگان و 
خانواده ایشان انجام شده است. وی اضافه کرد: دیدار و تکریم این عزیزان وظیفه ذاتی بنیاد 
شهید است، دیدار با این عزیزان که با وجود فراغ فرزندانشان و بخشیدن اعضا و جوارح خویش 
همچنان بر ارزشها و راه شهدا استوار ایستاده و وفادار به راه شهدا می باشند، موجب تقویت 
روحیه خدمت و ایثار است.سردار هاشمی خاطر نشان کرد: تکریم این عزیزان تکریم ارزشها 
و تقدیر از صبر و ایثار مادران و پدرانی است که فرزندان خویش را برای حفظ دین، امنیت ،  
عزت و آبادانی این سرزمین فدا کردند. وی افزود: حضور در منازل شهدا و در محفل معنوی 

خانواده ایشان، بیان خاطرات شهدا موجب آشنایی با سیره شهدا و انتقال آن است. 
اجرای طرح پایش ۳۳86والدین شهید در قم

مدیرکل بنیاد شهید وامور ایثارگران استان قم در بخش دیگری از سخنان خود گفت: طرح 
پایش سلامت ۳۳86 والدین معظم شهید در حال انجام می باشد.  سردار هاشمی افزود: در 
این راستا با ۳8پزشک پایش سلامت در قم قرار داد منعقد شده که در نقاط مختلف شهر 
به ارایه خدمت به والدین معظم شهدا می پردازند. وی اضافه کرد: علاوه بر این برای والدین 
معظم شهیدی که وضعیت حاد دارند با مراکز مختلف قرارداد منعقد شده تا در منزل ایشان 
ویزیت و دارو تهیه و تحویل گردد. سردار هاشمی افزود: سال گذشته 24هزار ویزیت درمانی 
برای والدین معظم شهدا انجام شده است. ویزیت، درمان، تهیه دارو و بستری و... از خدماتی 
است که برای والدین شهدا با توجه به کهولت سن ایشان و در راستای تامین سلامت این 

عزیزان ارایه می شود. 

هیات دعای سمات والدین شهدای قم 

کارنامه 20ساله در ترویج فرهنگ ایثار و شهادت 
هیات دعای سمات والدین شهدای قم  20 سال در مسیر ترویج فرهنگ ایثار و شهادت 

بعنوان تنها تشکل فعال و گسترده والدین شهدا در کشور می باشد. 
به گزارش ایثار واحد استان قم، تشکیل که از تیرماه سال ۱۳۷6 با حضور تعدادی از والدین 
شهدای قم با هدف گردهمایی والدین شهدا، آشنایی ایشان با هم و برگزاری جلسات دعا و 
تاکید بر تداوم راه شهدا تشکیل گردید.  جلسات اولیه این هیات در منزل شهیدان سردار 
مهدی زین الدین فرمانده لشکر ۱۷ علی بن ابیطالب)ع( و مجید زین الدین تشکیل گردید. با 
حضور پدر شهید زین الدین، مرحوم آیت الله بدلا، ابراهیم صادقی پدر سردار شهید صادقی، 
مرحوم سید ناصر میره ای، سید علی محمد فیض، سید محمود برقعی، پدر سه شهید وکیلی 
ناطق، پدر شهید حیدری و ... برگزار گردید.  از همان سالها بنا بر این بود که والدین عصر 
جمعه در منازل شهدا گردهم آمده و دعای سمات را قرائت نمایند . بعد از چند صباحی از 
اجرای این سنت حسنه بدلیل استقبال گسترده مکان برگزاری به مساجد محلات منتقل 
شد. سال ۱۳90بعد از ساماندهی گلزار شهدای سوم خرداد، جلسات هیات دعای سمات با 
هماهنگی بنیاد شهید و امور ایثارگران استان قم در سالن فرهنگی گلزار شهدا برگزار گردید. 
هیات در طول این سالها بر همان نظر موسسین و اهداف اولیه در مسیر حفظ یاد و نام و راه 
شهدا، دفاع از ارزش های نظام مقدس جمهوری اسلامی، گردهم آیی والدین شهدا و برگزاری 
دعای سمات و ارتباط خانواده های شهدا بوده است.  این هیات در امور فرهنگی، برنامه های 
اردوهای زیارتی، همایش به مناسبت های مختلف از جمله برگزاری همایش پیشگامان 
بصیرت، مدافعان ولایت، سفر به استان خوزستان و راهیان نور و معرفی هیات به خانواده 

معظم شهدای این استان از اقدامات صورت گرفته است. 

نماینده قم در شورای عالی استان ها:

ظرفیت گردشگری در روستاهای قم
 مغفول مانده است

نماینده قم در شورای عالی استان ها با اشاره به مغفول ماندن ظرفیت گردشگری در 
روستاهای قم گفت: باید طرح هایی برای تقویت گردشگری روستایی با هدف استفاده از 

ظرفیت های گردشگری در روستاهای قم تدوین و اجرایی شود. 
علی قاسمی ورجانی با تاکید بر تلاش برای تحقق منویات رهبر معظم انقلاب درباره اقتصاد 
مقاومتی، اظهار داشت: باید تلاش شود زمینه های اقتصادی مناسب در راستای سیاست 
های اقتصاد مقاومتی ایجاد شود تا توانایی مجموعه اقتصادی مدیریت روستایی افزایش یابد 
و به دنبال آن این مجموعه ها بتوانند با بهره گیری از توان، زیربناهای موجود و ظرفیت های 
خود برای اداره بهتر منطقه و تقویت اقتصاد روستاها فعالیت داشته باشند. وی با تاکید بر 
ضرورت افزایش توان مدیریت روستایی، افزود: ظرفیت های تولید، ایجاد اشتغال و افزایش 
سرمایه در روستاهای استان قم باید شناسایی شود، چرا که در بخش گردشگری ظرفیت های 
روستایی خوبی وجود دارد که تا کنون تمام این ظرفیت ها فعال نشده است. رئیس شورای 
اسلامی بخش کهک در ادامه سخنان خود فعال کردن ظرفیت های گردشگری روستاها 
برای تقویت اقتصاد روستایی را ضروری دانست و خاطر نشان کرد: بخش گردشگری در 
روستاها از جمله ظرفیت هایی است که مغفول مانده و برای فعال کردن این بخش لازم 
است برنامه ها و تسهیلاتی فراهم شود تا بتوان به خوبی از ظرفیت تاریخی، آثار باستانی 
و گردشگری روستاها بهره برد، همچنین طرح هایی در حوزه گردشگری برای تقویت 
فعالیت های خودگردان اقتصادی در روستاها باید تدوین شود. قاسمی ورجانی با اشاره به 
اینکه امروز شاهد هستیم دولت در راستای ایجاد زمینه برای پیاده سازی اقتصاد مقاومتی 
تلاش فراوانی دارد، بیان داشت: باید در روستاهای استان قم به دنبال ایجاد فرصت هایی 
در راستای سیاست های اقتصاد مقاومتی باشیم به گونه ای که بتوان با این فرصت ها، توانایی 
اقتصادی مجموعه مدیریت روستایی را افزایش دهیم. عضو شورای اسلامی استان قم تصریح 
کرد: معتقدم باید برنامه ها در این بخش به گونه ای تدوین  شود که مدیریت روستایی بتواند 
از توان خود و زیرساخت های موجود، برای بهتر اداره کردن جامعه و تقویت اقتصاد استفاده 
کند. نماینده قم در شورای عالی استان ها با اشاره به مغفول ماندن ظرفیت گردشگری در 
روستاهای قم گفت: باید طرح هایی برای تقویت گردشگری روستایی با هدف استفاده از 
ظرفیت های گردشگری در روستاهای قم تدوین و اجرایی شود.  علی قاسمی ورجانی با 
تاکید بر تلاش برای تحقق منویات رهبر معظم انقلاب درباره اقتصاد مقاومتی، اظهار داشت: 
باید تلاش شود زمینه های اقتصادی مناسب در راستای سیاست های اقتصاد مقاومتی ایجاد 
شود تا توانایی مجموعه اقتصادی مدیریت روستایی افزایش یابد و به دنبال آن این مجموعه ها 
بتوانند با بهره گیری از توان، زیربناهای موجود و ظرفیت های خود برای اداره بهتر منطقه و 
تقویت اقتصاد روستاها فعالیت داشته باشند. وی با تاکید بر ضرورت افزایش توان مدیریت 
روستایی، افزود: ظرفیت های تولید، ایجاد اشتغال و افزایش سرمایه در روستاهای استان قم 
باید شناسایی شود، چرا که در بخش گردشگری ظرفیت های روستایی خوبی وجود دارد که 

تا کنون تمام این ظرفیت ها فعال نشده است.

 سارا خانمحمدی

درآمد  کم  و  متوسط  اقشار  برای  که  مسکن  وام 
جامعه درنظر گرفته شده با پیش شرط هایی برای ارایه 
همراه شد که متاسفانه با وضعیت درآمدی این دهک 
های جامعه به علت اقساط بلندمدت و سود بانکی 
بالا و همچنین هزینه سنگین اوراق تسهیلات مسکن 
دستیابی به هدف را که همان خانه دار کردن مردم است 

با مشکلاتی رو به رو کرده است.
از متقاضیان  قابل توجهی  باید پذیرفت جمعیت 
مسکن دارای درآمد محدود هستند که علاوه بر هزینه 
مسکن هزینه هایی مانند تامین معیشت و غیره را 
متحمل می شوند. بنابراین با توجه به متوسط حقوق و 
مزایای خانوارهای ایرانی هزینه های تامین وام مسکن 
بسیار بالا بوده که این موضوع باعث می شود بسیاری از 
خانوارها عطای خانه دار شدن را به لقایش ببخشند. این 
در حالی است که بانک مسکن به عنوان بانکی دولتی 
و با توجه به تاکید قانون اساسی مبنی بر خانه دارکردن 
مردم باید هزینه سود وام مسکن را متناسب با نرخ تورم 
کاهش داده و همچنین هزینه های بسیار بالای اوراق 
وام مسکن را کم کند تا زمینه برای استقبال از وام فراهم 

شود.  
درحال حاضر با توجه به جمعیت بالای جوان کشور 
نیاز به تولید مسکن در چند سال آینده نیز بالا خواهد 
بود؛بنابراین باید وام های بخش مسکن به ویژه در بخش 
ساخت واحد مسکونی بسیار سهل تر ارایه شود تا بازار 
عرضه و تقاضا همواره متعادل بماند و این نیاز اساسی 

مردم مبنی بر خانه دار شدن حل شود.
کمی دورتر از دغدغه برخی اقشار برای داشتن خانه و 
خرید آن داشتن سرپناهی حتی به صورت اجاره ای با 
افزایش روز به روز قیمت ها رویایی دست نیافتنی برای 
برخی مردم شده است.درحالی که دولت به ویژه وزارت 
راه و شهرسازی هرسال وعده ساماندهی بازار مسکن را 
می دهد،اما شاهد این هستیم که این بازار تحت تاثیر 
رفتار برخی سواستفاده کنندگان ثباتی نداشته و هر روز 

میل به رشد قیمت دارد.
مردم که از سیاست های نامنسجم دولت در بحث 
مسکن سردرگم شده اند؛هر روز با وعده ای خانه ای 
برای خود تصور کرده و پس از محقق نشدن وعده ها باز 

هم به خانه اجاره ای با نرخ های نجومی روی می آورند.
    رضایی کوچی: افزایش قیمت اوراق مسکن 

فرمان عقبگرد به خانه دار شدن مردم است

در شرایط فعلی کشور که رکود و تورم مشکلات 
بسیاری برای مردم ایجاد کرده بهترین راهکار در راستای 
خانه دارشدن مردم ارایه تسهیلات ارزانقیمت در راستای 
ساخت و ساز است تا به این ترتیب با انبوه سازی مسکن 
جوابگویی به نیازهای این حوزه برای ایجاد تعادل در 
این بازار ممکن شود.در این راستا- محمدرضا رضایی 
کوچی-رئیس کمیسیون عمران مجلس- با تاکید بر 
ضرورت رشد ساخت و ساز در کشور،می گوید: انبوه 
سازی می تواند هرم عرضه و تقاضا را به تعادل نزدیک 
کرده و به این ترتیب مشکل مسکن را برای اقشار 

وسیعی از جامعه حل کند.
نماینده مردم جهرم درمجلس شورای اسلامی،با بیان 
اینکه کاهش نرخ تسهیلات مسکن تا مرز تورم ضروری 
است، ادامه می دهد: دولت باید با نظارت کافی بر روند 
اعطای تسهیلات از هر نوع تخلفی که منجر به بی انگیزه 
شدن مردم در استفاده از وام ها برای خانه دار شدن 

می شود جلوگیری کند.
اوراق مسکن  افزایش قیمت  براینکه  با تاکید  وی 
می تواند طعم خوش کاهش نرخ تسهیلات را به تلخی 
بدل کند،تصریح می کند: افزایش قیمت اوراق مسکن 
فرمان عقبگرد به مردم با توجه به توان مالی کم آن 

ها است.
رضایی کوچی ادامه می دهد:با رشد ساخت و ساز در 
جامعه مشکل بسیاری از جوانان در مسیر خانه دارشدن 
مرتفع شده و بازار مسکن از شرایط حباب قیمتی خارج 

می شود.
  دامادی: بازپرداخت تسهیلات مسکن 

همخوانی با توان مالی مردم ندارد
ارایه تسهیلات برای خانه دار شدن مردم باید همسو 
با توان مالی آن ها و جو غالب اقتصادی جامعه باشد 
تا بتوان نسبت به اثر گذاری آن در کوتاه مدت، میان 
این رو محمد  .از  اظهارنظر کرد  بلند مدت  و  مدت 
دامادی -عضو کمیسیون عمران مجلس با اشاره به ارایه 
تسهیلات مسکن با بازپرداخت نزدیک به 2 میلیون 
خانه  به  تسهیلات  این  ماه،می گوید:  هر  در  تومانی 
دارکردن مردم منجر نمی شود زیرا حقوق و وضعیت 

معیشتی آن ها این اجازه را نمی دهد.
نماینده مردم ساری و میان درود درمجلس شورای 
اسلامی،ادامه می دهد: با بیان اینکه درحوزه مسکن اقدام 
نخست برای خانه دارکردن مردم ،کاهش رکود موجود 
در بازار است،ادامه می دهد: تا رکود کاهش نیافته و رشد 
ساخت و ساز را شاهد نباشیم، نمی توان به خانه دار 

شدن مردم امیدوار بود.
  بدری:افزایش قیمت اوراق مسکن اجازه 

چشیدن طعم خوش خانه دارشدن را به مردم 
نمی دهد

کاهش نرخ سود بانکی در روزهای اخیر، رویای خانه 
دار کردن مردم را تا حدودی به واقعیت نزدیک کرد،اما 
بدعهدی بانک ها در مسیر اعطای تسهیلات با افزایش 
قیمت اوراق مسکن این رویا را دوباره به سراب تبدیل 
کرد .در این رابطه صدیف بدری-سخنگوی کمیسیون 
عمران مجلس- با انتقاد از افزایش قیمت اوراق مسکن، 
می گوید: افزایش قیمت اوراق مسکن اجازه چشیدن 

طعم خوش خانه دارشدن را به مردم نمی دهد.
نماینده مردم اردبیل،نیر،نمین و سرعین درمجلس 
شورای اسلامی،با بیان اینکه سیستم بانکی کشور بیمار 
است،تصریح می کند: کاهش نرخ سود تسهیلات از یک 
سو و افزایش قیمت اوراق مسکن ازسوی دیگر به خوبی 

از بیمار بودن این سیستم حکایت دارد.
این نماینده مردم درمجلس دهم،با تاکید براینکه 
افزایش قیمت اوراق مسکن با وجود کاهش نرخ سود 
تسهیلات دورزدن قانون برای اعمال نرخ های قبلی 
بستن  برای  بانکی  نظام  اصلاح  باید  است،می افزاید: 

مبادی تخطی از قانون در دستورکار قرار بگیرد.
رخ  بانکی  نظام  اصلاح  راستای  اقدامی در  روز  هر 
می دهد که متاسفانه با حرکتی مانند همین افزایش 
اوراق مسکن بی اثر شده و دوباره مسیر قبلی با پیچ 
و خم های بسیار طی می شود که دراین میان بازنده 

اصلی مردم هستند. 
مفتح: افزایش قیمت اوراق مسکن دست 

آویزی برای بی اثر کردن کاهش نرخ سود بانکی
با توجه به اینکه نیاز به مسکن هر ساله در کشور 
هماهنگ  برای  منسجم  برنامه  می یابد،نبود  افزایش 
سازی سیاست های پولی و مالی در مسیر تسهیلات 
دهی به این بخش مشکلات عدیده ای را ایجاد کرده به 
گونه ای که مردم هر روز با شنیدن خبری در خصوص 
افزایش وام مسکن امیدوار به خانه دار شدن می شوند،اما 
بعد از طی مراحل قانونی برای دریافت آن می بینند که 
با هیچ یک از شرایط اقتصادی آن ها همخوانی ندارد و 
یا در بهترین حالت ممکن شرایطی برای تسهیل اخذ 
وام مسکن لحاظ می شود،اما با مکانیزمی دیگر سنگ 
محمدمهدی  رابطه  این  در  می شود.  آغاز  ها  اندازی 
مفتح-سخنگوی کمیسیون برنامه،بودجه و محاسبات 
مجلس- با تاکید براینکه نظام بانکی باید در خدمت 
تولید باشد،می گوید:رونق چرخه اقتصادی و خانه دار 
شدن مردم نیاز به تسهیلات دهی ارزان بانک ها دارد. 
نماینده مردم تویسرکان درمجلس شورای اسلامی با 
اشاره به افزایش قیمت اوراق مسکن،می افزاید: افزایش 
قیمت اوراق مسکن دست آویزی برای بی اثر کردن 
کاهش نرخ سود بانکی است. این نماینده مردم در 
مجلس دهم،ادامه می دهد:افزایش قیمت اوراق مسکن 
در بحبوحه کاهش نرخ سودبانکی یعنی دورزدن قانون 
برای اعمال ارقام بالا برای سود بانکی که این با هیچ 
منطقی سازگار نیست.   سیاست های زیگزاگی دولت 
در مسیر ساماندهی بازار مسکن هیچ عایدی برای مردم 
در سال های اخیر نداشته به گونه ای که مردم همیشه 
بهایی بیش از قیمت واقعی مسکن برای خانه دار شدن 
خود می پردازند که این مهم در دولت های مختلف 
به وضوح دیده می شود. مطالبه جدی مردم در بحث 
خانه دار شدن ضرورت ورود ضربتی دولت به بحث 
تسهیلات ارزانقیمت مسکن را بیش از پیش به ذهن 
متبادر می کند،البته با این پیش شرط که تسهیلات با 
نرخی پایین و همسو با تورم ارایه شده و همچنین شرط 
دیگری برای ارایه وام از جمله خرید اوراق مسکن با نرخ 

های نجومی وجود نداشته باشد.

از دیر باز یکی از مهمترین چالش های پیش روی 
جامعه شناسان در تحلیل رفتارهای اجتماعی و میزان 
آسیب پذیر شدن افراد،موضوع بررسی و تبیین عوامل 
وشاخصه های مهم در تعیین نحوه رفتار وتاثیر آن بر 

شرایط اجتماعی بوده است. 
بر پایه همین اصل می توان با نگرش دقیق به موضوع 
خشم در رفتارهای اجتماعی به عنوان یک آیتم محرک 
و تاثیر گذار آنرا عامل اصلی در بسیاری از آسیب های 

اجتماعی و جرایم برشمرد. 
باید  موضوع  تر  موشکافانه  تشریح  و  درک  برای 
اذعان داشت: هرگاه مهارت های فردی در جامعه در 
خصوص کنترل خشم های آنی که در اثر برخوردهای 
اجتماعی به وجود می آید در سطح پایینی باشد تنش 

های فردی و دسته جمعی که منجر به ارتکاب جرایمی 
همچون نزاع های خیابانی فردی و دسته جمعی، قتل 
یا آسیب هایی همچون رفتارهای هیجانی و غیرمتعارف 
و تصمیمات احساساتی و زودگذر و امثال آن می شود 
بسیار افزایش یافته و نوعی احساس نا آرامی یا ناامنی 
در افکار عمومی نهادینه خواهد شد که این صرفا نتیجه 
رفتارهای ناصحیح افراد جامعه و عدم کنترل خشم در 

برخوردهای اجتماعی است. 
البته نباید از نظر دور داشت که تاثیرات مستقیم و غیر 
مستقیم این موضوع یعنی عدم توانایی در کنترل خشم 
بسیار گسترده و فراگیرتر از چند موردی است که ذکر 
شد اما به طور کلی می توان این تاثیرات را در دو حیطه 

به چالش کشید: 

۱-حیطه اجتماعی: در این حیطه نتایج منفی و 
بر  افراد مستقیما  از سوی  تاثیرات رفتارهای خشن 
آسیب های اجتماعی،جرایم،ساختار ارزشی و هنجاری 
جامعه و موارد مورد بحث در درون جامعه خواهد بود 
که ناگزیر موجب دگرگونی رفتارهای اجتماعی و تسری 
آن به کلیه سطوح اجتماعی و آسیب جدی به فرهنگ 

ارتباطات اجتماعی در یک جامعه خواهد شد. 
2-حیطه خانوادگی: در این حیطه نتایج منفی و تاثیر 
رفتارهای خشن بر افراد خانواده علی الخصوص فرزندان 
و بعد روانی آنان خواهد بود که این امر موجب تغییر 
الگوی رفتای افراد در ارتباط با دیگر اعضای خانواده و در 
سطح گسترده تر در ارتباط با افراد جامعه و همچنین 
آسیب جدی به نهاد خانواده و ساختار تربیتی و رفتاری 

آن خواهد شد. 
نکته حائز اهمیت این است که آسیب رسیدن به نهاد 
خانواده در بعد رفتاری قطعا به صورت غیر مستقیم بر 
نظام رفتاری جامعه نیز تاثیر منفی در سطحی وسیع 
تر خواهد گذاشت.  از این رو برخی از جامعه شناسان و 
روانشناسان بر این عقیده هستند که ساختار و کارکرد 
یک جامعه یا نظام اجتماعی برگرفته از نحوه رفتارهای 
تک تک افراد آن جامعه بوده و در این دیدگاه به موضوع 
رفتارهای افراد و موضوع روانشناختی این رفتارها به 
عنوان عنصر اصلی و فعال در تعیین نحوه عملکرد آن 
اجتماع تاکید شده است.  اما صرفنظر از این دیدگاه یا 
دیدگاه های مشابه دیگر، قدر مسلم رفتارهای خشن 
در درون خانواده و به تبع آن در درون اجتماع ریشه 

بسیاری از کج رفتاری ها، آسیب های اجتماعی،جرایم و 
رفتارهای ضد ارزشی و ضد هنجاری است که لازم است 
با نگرش به این اهمیت و تاثیر بالای آیتمی همچون 
))کنترل خشم(( در ارتقاء سطح امنیت و آرامش جامعه 
برنامه ریزی اساسی و ویژه ای جهت آموزش مهارت 
های رفتاری از جمله مهارت کنترل خشم در دستور 
کار قرار گرفته و با تاثیرات لایه ای و حجم یافته آن در 
سطوح مختلف جامعه شاهد بروز و ظهور اهداف تعیین 
شده باشیم.  در پایان بایستی خاطر نشان کرد: دستگاه 
ها و نهادهای مرتبط با این موضوع با تعیین ساز و 
کارهای مشخص و مدون می توانند نقش آموزشی خود 
را ایفا نموده و اینگونه مهارت های رفتاری را در جامعه 
نهادینه نمایند تا نتایجی مطلوب و دلخواه حاصل شود. 

افزایش قیمت اوراق مسکن 

آیا با وام فروشی مردم خانه دار می شوند؟ 

رابطه کنترل خشم و کاهش آسیب هاي اجتماعي 

چهارشنبه ششم مرداد ماه 1395-    سال نوزدهم -   شماره 4059

جانشین فرمانده انتظامی غرب استان تهران خبرداد:

104 فقره سرقت در پرونده سارقان لوازم خودرو 
جانشین فرمانده انتظامی غرب استان تهران از دستگیری سارقان و مالخران لوازم خودرو با 

کشف ۱04 فقره سرقت در شهرستان اسلامشهر خبر داد. 
سرهنگ گلزاری  با اعلام این خبر گفت : ماموران پلیس آگاهی شهرستان اسلامشهر حین 
گشت زنی به یك دستگاه خودروی پراید با پلاک مخدوش مظنون شده و بلافاصله دستور 

توقف خودرو را دادند ولی راننده بدون توجه به دستور ایست پلیس از محل متواری شد. 
وی افزود: از آنجایی که راننده خودرو با انجام حرکات مارپیچ و خطرناک قصد فرار از دست 
ماموران را داشت با ایجاد طرح مهار ،خودروی متهمان در یکی از جاده های اسلامشهر توقیف 

و در بازرسی از آن سه دستگاه باند و ضبط خودرو کشف شد. 
این مقام انتظامی افزود : با انتقال سارقان دستگیر شده به پلیس آگاهی متهمان در 

بازجویی ها و در تحقیقات پلیس به ۱04 فقره سرقت لوازم خودرو اعتراف کردند. 
وی ادامه داد : باتوجه به اعتراف سارقان ، در این رابطه سه مالخر که اقدام به خرید لوازم 

سرقتی می کردند نیز دستگیر شدند . 
جانشین فرمانده انتظامی استان خاطر نشان کرد : با هماهنگی مقام قضائی در خصوص 

بازرسی از محل کار مالخران ، انواع لوازم سرقتی کشف شد . 
سرهنگ گلزاری در پایان بیان داشت: با شناسایی مالباختگان و دعوت از آنها تحقیقات 

تکمیلی انجام و متهمان جهت سیر مراحل قانونی به مراجع قضائی معرفی شدند

فرمانده انتظامی استان زنجان خبرداد: 

کشف 265 قطعه سکه مربوط به دوره اشکانیان 
فرمانده انتظامی استان زنجان از کشف 265 قطعه سکه تاریخی مربوطه به دوره اشکانیان 

طی یك عملیات پلیسی در شهرستان خدابنده خبر داد . 
سردار " علیرضا صالحی " گفت: در پی کسب اطلاعاتی مبنی بر فعالیت دو سود جو در 
خصوص قاچاق اشیاء عتیقه، موضوع به صورت ویژه در دستور کار ماموران پلیس امنیت 
عمومی شهرستان خدابنده قرار گرفت.  وی ادامه داد: مأموران طی تحقیقات گسترده پلیسی 
موفق شدند متهمان را در شهرستان خدابنده شناسایی و در یك عملیات پلیسی دستگیر 
کنند.  این مقام ارشد انتظامی استان زنجان با اعلام اینکه ماموران موفق شدند از محل 
اختفای متهمان 265 قطعه سکه تاریخی کشف کنندگفت: بر اساس اعلام کارشناس میراث 

فرهنگی این سکه ها منقش به تصویر پادشاهان دوره های اشکانی هستند. 
این مقام انتظامی با اشاره به اینکه در این زمینه متهمان دستگیر شدند،توصیه کرد: کسانی 
که در این راستا فعالیت می کنند و برای رسیدن به امیال مالی و پول بیشتر، اشیاء تاریخی و 
هویت ملی را قاچاق می کنند بدانند که نیروی انتظامی با حساسیت موضوع را پیگیری و با 
متخلفان به شدت برخورد می کند.  سردار صالحی از شهروندان خواست هرگونه فعالیت  غیر 
قانونی و مجرمانه را در سریع ترین زمان از طریق مرکز فوریت های پلیسی ۱۱0 اطلاع دهند .

فرمانده انتظامی زابل:

عامل اصلی اسیدپاسی در زابل دستگیرشد
فرمانده انتظامی زابل گفت:4 متهم به همراه عامل اصلی که با اسید پاشی بر روی مرد 

جوانی  موجب مرگ وی شده بودند دستگیر شدند. 
به گزارش روابط عمومی فرماندهی انتظامی سیستان و بلوچستان،  فرمانده انتظامی زابل 
اظهار داشت: در تاریخ 29 تیرماه سال جاری  و در پی اسید پاشی بر روی یکدستگاه خودروی 
پراید و رانده خودرو که موجب مرگ وی شده بود  بررسی های پلیس برای شناسایی و 
دستگیری عاملان این جنایت آغاز شد. سرهنگ غلامرضا نجابت گفت: کارآگاهان پلیس 
در برسی های میدانی و پایش های اطلاعاتی  به همسر متوفی مشکوک شدند وهمسر وی 
به دخالت داشتن یک مرد جوان در این حادثه اعتراف کردد  وی با اشاره به اینکه  بلافاصله 
ماموران انتظامی با شناسایی محل اختفای این متهم وی را دریک عملیات غافلگیرانه دستگیر 
کردند. افزود: فرد دستگیر شده دارای سوابق کیفری بوده و به انجام اسیدپاشی با همکاری فرد 

دیگری که پس از ارتکاب جرم به شهرستان مشهد متواری شده بود اعتراف کرد.
سرهنگ نجابت گفت: ماموران پلیس در ادامه رسیدگی به این پرونده با هماهنگی مراجع 
قضای و اخد نیابت به شهرستان مشهد اعزام و در یک عملیات موفق پلیسی ضمن دستگیری 

عامل اصلی اسیدپاشی  ودو تن دیگر را نیز در این رابطه دستگیر کردند .
گفتنی است: تحقیقات تخصصی از این متهمان در خصوص علت و انگیزه ارتکاب جرم  

همچنان ادامه دارد. 

 رئیس پلیس مبارزه با مواد مخدر استان از کشف بیش از 
500 کیلوگرم تریاک با همکاری پلیس شرق تهران خبر داد. 
سرهنگ   پلیس،  خبری  پایگاه  خبرنگار  گزارش  به 
غلامعباس بلفکه  در تشریح این خبر اظهار داشت: در پی 
کسب خبری مبنی بر حمل مقادیر قابل توجهی موادمخدر 
تریاک توسط باندی از قاچاقچیان یکی از استان های جنوب 
شرقی به پایتخت و قصد عبور از حوزه استحفاظی قم ، 
بلافاصله موضوع در دستور کار ویژه این پلیس قرار گرفت.وی 
افزود: دو اکیپ اعزامی از عملیات ویژه ناجا ، دو اکیپ از پلیس 
مبارزه با موادمخدر شرق تهران و چهار اکیپ از پلیس مبارزه با 
موادمخدر استان قم پس از انجام هماهنگی های لازم قضائی و 

انتظامی جهت شناسایی و دستگیری قاچاقچیان اعزام شدند. 
سرهنگ بلفکه ادامه داد: تعداد دو اکیپ دیگر جهت شناسایی  
سوژه ها به  یکی از شهرستان ها عزیمت و با رصد فعالیت 
های پنهان قاچاقچیان، یک دستگاه خودروی پژو 405 نوک 
مدادی که راه پاکنی محموله مواد را انچام می داد شناسایی 
شد.وی اضافه کرد: متهم با خودروی موصوف به یکی از 
شهرستان ها اعزام تا از آن جا تا تهران راه پاک کنی خودروی 
حامل مواد را به عهده بگیرد. رئیس پلیس مبارزه با مواد مخدر 
استان بیان داشت: تحقیقات در این زمینه ادامه داشت تا اینکه 
در اتوبان "قم - تهران" یک دستگاه خودروی پژو پارس به 
عنوان خودروی حامل مواد با یک نفر سرنشین شناسایی که 
بلافاصله ماموران جهت متوقف کردن خودرو وارد عمل شدند 
ولی به دلیل اینکه احتمال بروز تصادف با خودرهای عبوری و 
بیم به خطر افتادن جان مسافران در میان بود عملیات تعقیب 
و مراقبت نامحسوس در طول مسیر تا رسیدن به مقصد انجام 
شد.وی اعلام کرد:  اکیپ های تعقیب کننده به دنبال  خودرو 
پژو 405 و خودروی پژو پارس به عنوان حامل مواد وارد حوزه 
قضائی یکی از شهرستان شده و به دلیل تردد خودروهای 
قاچاقچیان در محورهای خلوت و کوچه باغ ها به خودروی 
ماموران قم و عملیات ویژه ناجا مشکوک که در این حین 
سواری پژو 405 راه پاک کن تغییر مسیر و از سواری پژو 
پارس جدا می شود.سرهنگ بلفکه گفت: . ماموران در ادامه 

به تعقیب خودروی موصوف پرداختند و  که در همین حین  
راننده اقدام به استفاده از سیستم دودزا  کرده  و با سرعت زیاد 
در لاین مخالف و با حرکات مخاطره آمیز اقدام به فرار کرد.

رئیس پلیس مبارزه با مواد مخدر استان ابراز داشت: راننده  
بدون توجه به دستور ایست ماموران ، با سرعت سرسام آور 
قصد زیر گرفتن مردم را داشته که نهایتاً بعد از حدود ۱5 
دقیقه فرار در سطح شهر ونهایتا در حاشیه شهر و کوچه باغ ها 
، ماموران با شلیک تیر به سمت لاستیک های عقب، خودرو 
را پنچر و راننده باز با همین شرایط به فرار ادامه داده و حدود 
۱0 دقیقه روی لاستیک پنجر حرکت می کرد و سیستم دود 
زا نیز فعال بود.سرهنگ بلفکه خاطرنشان کرد:  ماموران نیز با 
شلیک گلوله در یک فرصت مناسب دیگر لاستیک جلو را نیز 
پنجر وخودرو متوقف شد.رئیس پلیس مبارزه با مواد مخدر 
استان تصریح کرد: راننده مجدداً پس از پیاده شدن از خودرو 
اقدام به فرار کرده که توسط ماموران تعقیب کننده دستگیر 
شد.سرهنگ بلفکه گفت: در بازدید از خودروی موصوف مقدار 
50۳ کیلوگرم تریاک در قالب 52 بسته کشف و متهم نیز به 
پلیس مبارزه با موادمخدر شهرستان منتقل شد.رئیس پلیس 
مبارزه با مواد مخدر استان در پایان اعلام داشت: در ادامه با 
بررسی اقدامات اطلاعاتی، خودروی راه پاک کن نیز  پس از 
شناسایی متوقف و سه نفر دیگر نیز در این خصوص دستگیر 

شدند. 

 رئیس پلیس فتا به تشریح چند خبر مهم من جمله پرونده دستگیری کلاهبرداران 6 
میلیارد تومانی در تهران، پیوستن مرکز سایبری اینترپل به ائتلاف ضد داعش و پیگیری پرونده 
هکر عربستانی توسط پلیس فضای تولید و تبادل اطلاعات نیروی انتظامی جمهوری اسلامی 

ایران پرداخت . 
سردار " کمال هادیانفر " در حاشیه دیدار مردمی در دفتر نظارت همگانی )۱9۷( در مصاحبه 
با خبرنگار ما با اشاره به اینکه طی دو هفته اخیر پرونده های زیادی در پلیس فتا کشور مورد 
رسیدگی قرار گرفته است ، از کشف دو پرونده شاخص به ارزش بیش از 60 میلیارد ریال 
خبر داد .  وی در تشریح این خبر اظهار داشت : در این خصوص بالغ بر 209 هزار اطلاعات 
حساب بانکی مشتریان توسط تعدادی از کارمندان دو شرکت متوالی تراکنش و امنیت، سرقت 
شده بود که 4 نفر از متهمان این پرونده دستگیر و جهت سیر مراحل قانونی به مراجع قضائی 

تحویل داده شدند . 
افزایش 62 درصدی جرایم سایبری 

سردار هادیانفر در ادامه با اشاره به اینکه جرایم سایبری نسبت به مدت مشابه در سال قبل 
62درصد افزایش داشته است ؛ بیش ترین جرایم را به ترتیب اولویت شامل برداشت های 
غیر مجاز از حساب های بانکی ، مزاحمت های اینترنتی ، موضوعات اخلاقی ، نشر اکاذیب و 

کلاهبرداری برشمرد . 
وی افزود : با تلاش های جدی که توسط پلیس سایبری کشور در حوزه های اطلاع رسانی 
و آموزش عمومی شهروندان انجام شده ، شاهد کاهش برداشت های غیر مجاز بوده ایم ولیکن 
در این خصوص باید همکاری و تعامل سازمان ها، بانك ها و مردم با این پلیس بیش تر شود. 

عضویت اینترپل در ائتلاف ضد داعش 
این مقام ارشد انتظامی در ادامه در خصوص جدیدترین عملیات بین المللی پلیس سایبری 

کشور بیان داشت : در آخرین نشست روسای پلیس های سایبری اوراسیا که در ماه جاری 
برگزار شد ؛ پلیس فتا با ارائه گزارشی در خصوص فعالیت گسترده گروه های تروریستی مانند 
داعش ، القاعده و النصره در فضای مجازی و انتقاد به مستندات ارائه شده در نشست مبنی بر 
باز بودن پروفایل های توئیتر ، فیس بوك و برخی پیام رسان های تلگرام جهت فعالیت های 
گروه های تروریستی به منظور جذب ، آموزش و به کارگیری نیروهایی برای انجام فعالیت های 
تروریستی در دنیا ارائه شد که خوشبختانه با حمایت چند کشور دیگر از ایران منجر به ایجاد 

سیستم جدید مرکز سایبری اینترپل در جهت پیوستن به ائتلاف ضد داعش شد . 
رئیس پلیس سایبری کشور ابراز امیدواری کرد که سازمان اینترپل ضمن پیوستن به ائتلاف 
ضد داعش عزم جدی تری در برخورد با گروهك های تروریستی که باعث نا امنی و نگرانی مردم 

جهان شده اند با همکاری پلیس سایبری سراسر جهان داشته باشد . 
این مقام مسئول افزود  : در نشست روسای پلیس های سایبری اوراسیا از تلاش های پلیس 
فضای تولید و تبادل اطلاعات نیروی انتظامی جمهوری اسلامی ایران در مبارزه با جرایم 

سایبری تروریستی تقدیر شد. 
پیگیری پرونده هکر عربستانی توسط پلیس فتا 

سردار هادیانفر در ادامه ضمن اشاره به پرونده هکر عربستانی با تاکید بر این نکته که این هك، 
ارزش مالی زیادی ندارد و هیچ گونه اطلاعاتی از سایت های دیفیس )deface( شده برداشت 
نشده و اساسا هکر قادر به سرقت اطلاعات نبوده است ، گفت : در این خصوص کلیه مستندات 
فنی و قانونی به پلیس کشور عربستان از طریق مجاری بین المللی پلیسی ارسال شده و منتظر 

اعلام پلیس عربستان در خصوص شناسایی و برخورد قانونی با هکر مذکور هستیم . 
رئیس پلیس فتا ناجا در خاتمه تصریح کرد : پلیس عربستان می بایست بر اساس تعهدات و 
همکاری پلیسی پاسخ مستند ، قانونی و فنی در این خصوص به پلیس سایبری ایران ارائه دهد .

 بر اثر وقوع دو حادثه رانندگی در قم، دو نفر جان خود را 
از دست دادند و یکی از سرنشینان نیز به شدت مجروح شد. 
به گزارش دانشگاه علوم پزشکی قم، بر اثر حادثه ای که 
غروب دوشنبه در بستر رودخانه قم به وقوع پیوست، یک 

دستگاه موتورسیکلت واژگون شد.
 پس از این واژگونی و به دلیل شدت جراحات متأسفانه 
راکب موتورسیکلت که یک جوان 20 ساله بود، جان خود را 

در دم از دست داد.در این حادثه سرنشین موتورسیکلت سوار 
هم به شدت مجروح شد که به کمک کارشناسان فوریت های 
پزشکی اورژانس ۱۱5 قم درمان اولیه شده و به مراکز درمانی 

منتقل شد.
همچنین در حادثه ای دیگر بر اثر واژگونی یک دستگاه 
موتورسیکلت در اتوبان امام علی قم، یک نفر جان خود را از 
دست داد. بر اساس این گزارش، در ساعت ۱۳ و 26 دقیقه 

دوشنبه در اتوبان امام علی)ع( قم یک موتورسیکلت واژگون 
شد. این واژگونی منجر به فوت در دم راکب موتورسیکلت که 

یک آقای 4۷ ساله بود، شد. 
با وجود حضور به موقع اورژانس ۱۱5 قم اما به دلیل شدت 

جراحات این راننده جان خود را از دست داد.
این اتوبان به دلیل مشکلات فنی و مهندسی تاکنون 

حوادث بسیاری را به بار آورده است.

رئیس پلیس مبارزه با مواد مخدر استان قم تشریح کرد:

 جزئیات کشف بیش از 500 کیلوگرم تریاک در قم

رئیس پلیس فتا  خبرداد:

دستگیری کلاهبرداران 6 میلیارد تومانی در تهران 

بر اثر وقوع دو حادثه رانندگی

 ارابه مرگ درقم دو قربانی گرفت






